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Story by Riadz Akmal
Pix by Alissala Thian

THE Penang government, through 
the Penang Green Council (PGC), 
will take a youth-focused approach 

in its climate change initiatives with an 
upcoming summit this year.

To be held from Oct 14 to 18, the 
Youth Climate Summit (YCS) Southeast 
Asia 2024 will take place at the Univer-
sity of Wollongong (UOW) George Town 
campus.

With the theme “Empowering Action 
for Nature”, the programme is spon-
sored by Think City Sdn Bhd and em-
powered by The Wild Center, a natural 
history museum in New York.

During a courtesy call on Chief Min-
ister Chow Kon Yeow at his office in 
Komtar recently, PGC general manager 
Josephine Tan Mei Ling said the YCS 
programme was initiated by The Wild 
Center in 2009.

“It has been implemented in nine 
countries worldwide and has garnered 
recognition from the White House.

“YCS 2024 also marks the first time 
this programme is introduced to the 
Southeast Asia region.

“The objective of the programme is to 
increase awareness about the impact of 
climate change and the role of youth in 
addressing environmental challenges.

“Through this programme, we aim to 
provide a platform for educating youth 
about sustainable practices and climate 
change while empowering them to take 
action in their communities,” she said.

Tan added that the event organising 
committee will also involve PGC, Think 
City, PowerSains, state Education De-
partment, UOW Malaysia, WorldFish, 
Tropical Spice Garden, Penang Hill Bio-
sphere Reserve, Green Educators’ Work-
group (GREW), Water Watch Penang, 
Penang Youth Development Corporation 
(PYDC), The Habitat Penang Hill, Entopia 
by Penang Butterfly Farm, and Centre For 
Marine & Coastal Studies (CEMACS), 
Universiti Sains Malaysia (USM).

She said the summit will serve as a 

platform to convene, engage, connect 
and empower young people aged 15 to 
25 in Southeast Asia to take action on 
climate change.

“This summit focuses on equipping 
participants with the knowledge and 
skills necessary to become effective 
climate leaders, while also empowering 
youth to generate climate action plans 
that they can implement in their schools 
and communities.

“We expect around 300 participants 
(Malaysian and international youth) to 
join this summit.

“The event will also feature various 
exciting activities, such as expert shar-
ing sessions, workshop sessions, booth 
and exhibition showcase, excursion, 
and climate action plan,” said Tan.

Tan also invited Chow to officiate the 
summit.

Meanwhile, Chow expressed his 

full support for the programme and 
hoped for its success in achieving all 
its objectives.

“Climate change is a very impor-
tant matter that needs to be ad-
dressed as the impact can be felt by 
all of us nowadays.

“Thus, through this programme, I 
am confident that it can facilitate col-
laboration among youth organisations, 
community leaders, and environmental 
experts to develop effective climate so-
lutions,” he said.

Also present during the courtesy 
visit were PGC environmental education 
executive Farah Hanim Mohd Sharif, 
PowerSains managing director Prof Dr 
Khong Yoon Loong, PowerSains director 
Tengku Nasariah Tengku Syed Ibrahim, 
Think City senior manager Dr Yogeswary 
Chellappan and The Wild Centre director 
Jen Kretser (present virtually).

Youth power in 
climate summit

(From left) Yogeswary, Khong, Tengku 
Nasariah, Chow, Tan, Farah Hanim and 
Kretser (foreground, present virtually) in a 
group photo after the courtesy visit. 
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A MALAYSIAN tuna fishing and 
trading enterprise is spearhead-
ing efforts to enhance agro-tour-
ism in Penang. 

Its ambitious plan involves 
transforming the warehouses 
surrounding Swettenham Pier 
into a vibrant tuna landing 
port, alongside other innova-
tive ventures.

Alpha Ocean Resources 
Berhad (AORB) deputy chief 
executive officer Sylvester Pua, 
at a courtesy visit, briefed Chief 
Minister Chow Kon Yeow about 
the company’s preliminary con-
ceptual design proposal for the 
Cove by the Pier project.

“The Cove by the Pier project 
proposal highlights six zones – 
a tuna landing zone (Zone One), 
Maritime Legacy (Zone Two), 
Heritage Luxe (Zone Three), Cu-
linary Bay (Zone Four), Urban 
Retreat (Zone Five), and Market 
Wharf (Zone Six).

“We are additionally sug-
gesting the creation of a des-
ignated strip to foster bazaar-
style commerce,” Pua said in 
his briefing.

Pua expressed the com-
pany’s aspiration to enhance 
the initial impression of 
cruise passengers as they 
disembark from their ships 
and promote entrepreneur-
ship among the locals.

He added that the company 

took note of the heritage com-
ponents of Swettenham Pier 
and its vicinity.

During the meeting, AORB 
project manager Nosly Wazid 
Kasmani also presented the 
company’s super-frozen (-60°C) 
tuna and seafood export project 
proposal to Chow.

“This project, following the 
Organisation For the Promotion 
of Responsible Tuna Fisher-
ies (OPRT) standards, comple-
ments the proposed Cove by 
the Pier project,” he said.

Chow thanked the company 
for briefing the state about the 
proposals.

He said this was not the first 
time the state was briefed on 
the proposal to transform the 
warehouses surrounding Swet-
tenham Pier and its vicinity.

“Nevertheless, the Penang 
Port Commission (PPC), a statu-
tory body under the purview of 
the Transport Ministry, is re-
sponsible for the administration 
of Penang Port, encompassing 
its development and utilisation.

“I believe the company had 
also presented its proposals 
to PPC, Penang Port Sdn Bhd 
(PPSB), and the Transport 
Ministry.

“I hope they will be given 
due consideration by the min-
istry and the relevant bod-
ies,” Chow said.

Pic low resolution, pls resend, TQ

Penang receives briefing on 
pier redevelopment plans 

THE global community is in-
creasingly turning to renew-
able energy resources, with 
solar power leading this trans-
formation.

As a state that has seen rap-
id industrial growth for several 
decades now, Penang is poised 
to lead the charge towards a 
renewable energy future within 
the region, supported by its sus-
tainability agenda, policies and 
vision to thrive.

According to Malaysian Pho-
tovoltaic Industry Association 
(MPiA) president Davis Chong, 
the renewable energy adoption 
rate within the industrial zones 
in Penang is now at an average 
of between 20% and 30% of the 
overall capacity.

“This is due to the robust 
industrial growth that Penang 
has experienced over the past 
years, making the state one of 
the leaders in the country em-
bracing renewable energy re-
sources.

“Penang is clear in its vision 
and is committed to support-
ing the federal government’s 
policies and agendas towards 
achieving a higher adoption rate 
of renewable energy across the 
nation,” Chong (pix) said in his 
speech during the MPiA So-
lar Roadshow 2024 in Bayan 
Lepas on May 14.

With over 300 participants 

representing various sectors of 
industries, academia and gov-
ernment entities, the opening of 
the event was graced by Chief 
Minister Chow Kon Yeow.

He was joined by representa-
tives from government bodies, 
such as the Sustainable Energy 
Development Authority (SEDA), 
Bursa Malaysia, Malaysian In-
vestment Development Author-
ity (Mida) and others.

Chow, during his speech, said 
the renewable energy sector is 
making significant strides in Ma-
laysia, with Penang’s economy 
playing a vital part in further 
boosting this transformation.

“The industry is growing be-
cause of increased awareness, 
government policies, compli-
ance issues, incentives and an 
ecosystem of suppliers and con-
sultants in the state.

“Industry players in Penang 
have frequently sought solutions 
regarding renewable energy, and 
many have committed to transi-
tioning their energy mix, leading 
to a booming industry here.

“For instance, the Penang In-
ternational Airport’s solar roof-
top installation is one of the ex-
amples we are moving towards 
the energy transition, which not 
only reduces carbon emissions 
but also demonstrates our com-
mitment to sustainable avia-
tion,” Chow said. 

Additionally, Chow reaf-
firmed the state’s commit-
ment to supporting the federal 
government’s target of achiev-
ing 20% renewable energy by 
2025, aiming to reduce water 
consumption, and waste gen-
eration and increase renewable 
energy utilisation.

In a related development, 
Chow said the Penang Water 
Supply Corporation (PBAPP) is 
exploring the use of floating so-
lar farms at Mengkuang Dam, 
covering 25% of the entire dam.

“Again, there are many re-
strictions, barriers and regula-
tions that must be worked out 
before we can facilitate this pro-
cess,” he added.

Among those present dur-
ing the event were SEDA chief 
operating officer Koh Keng 
Sen, TUV Rheinland Malaysia 
director Manfred Lottig, Chint 
New Energy Technology general 
manager – APAC (global sales 
department) David Zhang, Pe-
kat Group Berhad managing di-
rector Chin Soo Mau and MPiA 
treasurer Samuel Soon.

Story by Christopher Tan
Pix by Ahmad Adil 
Muhamad

THE land earmarked for the 
hotel and condominium 
project is not included 

in the Gurney Bay component 
projects, says Penang Local 
Government, Town and Country 
Planning Committee chairman 
Jason H’ng Mooi Lye.

H’ng clarified that two parcels 
of government reserve land, 

spanning 21 acres (opposite 
Gurney Plaza) and seven acres 
(near the future Gurney Bay 
hawker centre), have been ap-
portioned and are distinct from 
the Gurney Bay development.

“The mixed-use development 
near Gurney Bay, situated on 
government reserve land (a por-
tion of 21 acres opposite Gur-
ney Plaza), is not affiliated with 
the Gurney Bay project. This de-
velopment, comprising a hotel 
and residential units, is under-

taken by a developer who ac-
quired the land from the Penang 
government as land replace-
ment for the three paired roads 
project currently underway,” he 
said during a media conference 
in Komtar on May 9.

H’ng said the state govern-
ment was still committed to 
providing the components of 
Gurney Bay as planned.

The Gurney Bay development 

project is a Penang government 
initiative to provide a public rec-
reation park and other facilities. 

Gurney Bay was handed over 
to the state government as a 
component under the Seri Tan-
jung Pinang Phase 2 (STP2) rec-
lamation project.

“The Gurney Bay, spanning 
101 acres, will be developed 
in two phases.

“Phase One (27 acres of 

land) has been fully developed 
and was opened to the public 
on Feb 4.

“Development work for 
Phase Two (74 acres of land) 
has reached 48% and is ex-
pected to be completed next 
year,” he said.

Also present was Penang 
Chief Minister Incorporated 
(CMI) general manager Datin 
S. Bharathi.

H'ng (fourth from left) and Bharathi (fifth from left) showing the government reserve land (opposite 
Gurney Plaza) which is not affiliated with the Gurney Bay project.

Mixed-use 
project not 
under Gurney Bay

Also present were AORB chief 
executive officer Datuk Ricky Pua 
Woon Kee, the company’s key 
stakeholders, and business part-
ners from Taiwan and Japan.

Energy transition amid booming 
industrial growth
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THE upcoming SJKC Kuang Yu is 
poised to embrace the Industrial 
Revolution 4.0 (IR4.0) concept 

upon the completion of its construction.
Bukit Tambun assemblyman Goh 

Choon Aik, who is also the school’s ex-
ecutive adviser, said the two-storey build-
ing would be designed with an IR4.0 con-
cept, as the school operates within an 
Industry 4.0 ecosystem in Batu Kawan.

“The school is anticipated to attract 
many residing in the vicinity of the Pen-
ang Science Park and the Bukit Minyak 
Industrial Park.

“The facilities may differ from tra-
ditional schools, focusing on science, 
technology and artificial intelligence (AI), 
adopting a smart school setup,” he told 
reporters after attending the ground-
breaking ceremony of the school in Batu 
Kawan on May 11.

Choon Aik said the establishment of 
this school is essential.

“This is because, in this area, we al-
ready have SK Batu Kawan, SJKT Batu 
Kawan, SMK Batu Kawan, and two uni-
versities – UOW Malaysia KDU Penang 
University College and The Ship Campus.

“There is a gap in having an SJKC 
here. The relocation of SJKC Kuang Yu is 
timely,” he added.

Choon Aik said the cost to build the 
new school was RM22 million.

“A total of about RM15 million has 
been raised so far.

“SJKC Kuang Yu will continue its effort 
to raise the needed funds.

“We look forward to the school being 
ready for classes by early 2027,” Choon 
Aik said.

Chief Minister Chow Kon Yeow said 
the SJKC Kuang Yu, now located in Pena-
ga, has only 27 pupils.

“Therefore a decision was made a few 
years back to relocate the school.

“The Penang government and Penang 
Development Corporation (PDC) offered 
a six-acre land, designated for education 
purposes, for the relocation of the school 
from Penaga to Batu Kawan.

“The school committee is raising 
funds to construct the new school in Ba-
tu Kawan and it is expected to take two 
years to complete. This marks the begin-
ning of a new ecosystem to continue the 
school’s role,” Chow said.

On student enrollment, Choon Aik said 
Batu Kawan, when fully developed by 
PDC, would have approximately 30,000 
housing units.

“If we estimate that 10% of residents 
choose to enrol their children in SJKC 
Kuang Yu, we could potentially accom-
modate around 3,000 pupils,” he said.

After the groundbreaking ceremony, 
Eco Horizon Sdn Bhd also contributed 
RM500,000 in support of the develop-
ment of SJKC Kuang Yu in Batu Kawan.

EcoWorld (northern region) general 
manager Datuk Chan Soo How present-
ed a mock cheque to the school’s Board 
of Directors chairman Datuk Goh Kim 
Heong after the event.

The presentation was witnessed by 
Chow and Choon Aik.

New smart school in 
Batu Kawan

Chow, Goh (squatting, second from right) and representatives from the school and 
EcoWorld at the groundbreaking ceremony of SJKC Kuang Yu.
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LET us celebrate the na-
tion’s unity in diversity and 
face the challenging tasks 

ahead with fortitude.
This was the core message 

of Chief Minister Chow Kon 
Yeow in his speech at the  Vai-
sakhi celebration at Fort Corn-
wallis on May 4.

Graced by Yang di-Pertua Neg-
eri Tun Ahmad Fuzi Abdul Razak, 
his consort Toh Puan Khadijah 
Mohd Nor and Chow, the festi-
val had everything from colour-
ful performances to sumptuous 
Punjabi food.

Vaisakhi commemorates the 
formation of the Sikh identity 
and the harvest season in India.

Thousands of Sikhs were 
joined by people from different 
backgrounds at the Fort Corn-
wallis which was lit up for the 
celebration.

Fort Cornwallis holds a very 
dear place in the hearts of the 
Sikh community in Penang as 
it was their initial settlement in 
years past.

Chow said Vaisakhi is a time 
of great joy and renewal, a time 
to reflect on the values of unity, 
service and selflessness.

“These are tenets that are 
central to the Sikh faith. The 
teachings of Guru Nanak es-
pouse all human beings to be 
equal and that we should treat 
each other with kindness and 
respect.

“It is evident that values such 
as compassion, honesty, and 
community work are more im-
portant today than ever before.

“In a world that is often 
marked by division and con-
flict, the message of Vaisakhi 
is one of unity and solidarity.

“It is about looking out for 
one another and working to-
gether.

“The state government is 
committed to the spirit of this 
nation and the progress of all 
races.

“I implore the Sikh communi-
ty to continue working with us to 
strengthen national unity. Let us 
together take Penang to greater 
heights,” Chow said.

Also present during the pro-
gramme were Deputy Chief 
Minister II Jagdeep Singh 
Deo, Bukit Gelugor MP Ram-
karpal Singh, state Social De-
velopment, Welfare and Non-
Islamic Religious Affairs Com-
mittee chairman Lim Siew 
Khim and Penang Island City 
Council (MBPP) mayor Datuk 
A. Rajendran.

These drummers enthralled the crowd with their pounding and 
energetic performance at the event.

Jagdeep (second from right) presenting a souvenir to Ahmad Fuzi, 
as  Chow and Ramkarpal (left) look on. 

Colourful performance by a 
group of dancers. 

Vaisakhi festival lights 
up Fort Cornwallis 

A fiery and vibrant performance on display during the celebration. 
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EVERY day should be Mother’s 
Day, says Tan Lean Kee, the wife of 
Chief Minister Chow Kon Yeow.

“We should not wait for a whole year 
to appreciate the sacrifices of the  first 
woman in our lives for always being there 
for us,” she said in her speech at the 
Mother’s Day programme at New World 
Park in George Town recently.

The programme known as, “Terima ka-

sih Ibu, Kau Inspirasiku” 
(Thank you, Mother, You 
Inspire Me), was held in conjunction with 
the recent Mother’s Day.

It was organised by the Padang Kota 
Women and Family Development Com-
mittee (JPWK Padang Kota) and offici-
ated by Tan.

“Everyone should appreciate their 
mothers because they are willing to sacri-
fice anything for their children.

“They ensured you had the best, even 
during their toughest times. They put ev-

erything aside and took care of you when 
you were sick.

“So, I hope the people will remember 
this and show respect to their mothers, 
not forgetting them when they achieve 
success in life. Cherish every moment 
with them while they are still with you,” 
she added.

JPWK Padang Kota chairman Datin An-
na Yeoh Phaik Suan said the objective of 
the programme was to raise awareness 

in the local communi-
ty about the sacrific-
es mothers make in 
raising their children.

Zumba and line dances, towel art and 
singing competitions and other interac-
tive activities for women and their chil-
dren were featured at the event.

Also present during the programme 
was Batu Kawan Parliamentary Service 
Centre director Ewe Chee Way.

THE Kapitan Keling Mosque’s manage-
ment recently received RM200,000 in 
funds from Unesco through the George 
Town World Heritage Incorporated (GT-
WHI) to repair and conserve the Unesco 
Category 1 heritage site.

Datuk Faruk Raja Mohamed, chairman 
of the Kapitan Keling Mosque, said the 
funds came just in time after roof dam-
age caused discomfort for worshippers.

“During heavy rainfall lasting 45 min-
utes, water would seep into the main 
prayer hall.

“As time passes, the damage wors-
ens, with leaks affecting nine areas of 
the mosque’s roof.

“During today’s Friday prayers, 
mosque staff had to resort to using 
buckets and rolling up carpets to pre-
vent them from becoming wet and dam-
aged,” said Faruk during an interview 
with Buletin Mutiara on May 3.

According to Faruk, this marks the 
second time Unesco has provided fund-
ing to Kapitan Keling Mosque, the first 
being 15 years ago. 

The earlier grant was used to engage 
a contractor from Australia to repair the 
mosque’s dome.

He expressed his gratitude to Chief 
Minister Chow Kon Yeow for playing a 
pivotal role in securing support from GT-
WHI for the repair work.

“As this is one of Penang’s iconic 
sites, we aim to minimise disruptions 
to worshippers and other activities dur-
ing the restoration works.

“We need to coordinate with the con-
tractor to ensure a smooth repair pro-
cess without significant disruptions.

“Furthermore, as a Category I heri-
tage building, meticulous repairs are 

necessary due to specific material re-
quirements. For instance, the original 
roof utilises sea sand and clay for opti-
mum heat absorption, sourced specially 
from Kerala, India.

“To enhance the mosque’s functional-
ity, new buildings are planned to replace 
the old ones in the surrounding areas,” 
shared Faruk, who also disclosed the 
estimated repair cost of approximately 
RM395,000. – Story by Nur Syakirah 
Mohd Basri

Appreciating 
mum’s 
sacrifices

The Kapitan Keling 
Mosque needs some 
repair work. 

Participants joining the towel 
art competition. (INSET) Tan

Mosque receives Unesco 
restoration aid
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ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநில அரசு 
16-வது முறையாக இமமாநிலத்தில் உள்ள 
28 தமிழ்ப்பளளிகளின் மமம்பாட்டிற்கு 
வித்திடும வறகயில் ததாடர்ந்து மானியம 
வழங்கியது.

மாநில அரசு  28 தமிழ்ப்பளளிகளுக்கு 
ரிம2.3 மில்லியன், 17 தமிழ 
்பாலர்்பளளிகளுக்கு ரிம150,000, 3 
்பஞ்ாபி ்பளளிகளுக்கு ரிம120,000 
மற்றும தமிழ்ப்பளளிகளுக்கான சிை்பபு 
நிதியம ஒதுக்கீடாக ரிம150,000 
என வழங்கியுள்ளது. மாநில அரசு 
இந்த ஆண்டு ரிம2.3 மில்லியன் நிதி 
ஒதுக்கீடு வழங்கியுள்ளது என்்பது 
குறி்பபிடத்தக்கதாகும. 

“தமிழ்ப்பளளிகளுக்கு வழங்க்ப்பட்டுள்ள 
நிதி ஒதுக்கீடு அதிகமாக 
இல்லாவிட்டாலும, மாநில அரசு சிைந்த 
உளகட்டறம்பபு மற்றும த்பாது வ்திகற்ள 
வழங்குவதன் மூலம நிறலயான கற்பித்தல் 
மற்றும கற்ைல் சூழநிறலறய  உருவாக்க 
முடியும என நமபுகிமைன்.

“பினாங்கு மாநிலத்தில் உள்ள 
தமிழ்ப்பளளிகள, அடி்ப்பறட வ்திகள 
மற்றும உளகட்டறம்பபுகளில் 
நாட்டிமலமய சிைந்த தமிழ்ப்பளளிக்ளாக 
தவற்றிகரமாக த்யல்்பட்டு வருவறத 
எண்ணி நாம த்பருறமக் தகாள்ள 
முடிகிைது.

பினாங்கில் 16-வது முறையாக 
தமிழ்ப்பள்ளிகளுக்கு மானியம் – முதலறமச்சர்

“அறிவியல், ததாழில்நுட்்பம, 
த்பாறியியல் மற்றும கணிதம ம்பான்ை 
STEM துறைகளின் வ்ளர்ச்சிறய 
மநாக்கி, தற்ம்பாது அறிவியல் ஆயவக 
றமயம, கணினி அறைகள ம்பான்ை 
நவீன தகவல் ததாழில்நுட்்ப வ்திகள 
மாணவர்களின் கல்வி வ்ளர்ச்சிக்காக 
அறமக்க்ப்பட்டுள்ளன,” என தகாமதாரில் 
நறடத்பற்ை தமிழ்ப்பளளிகளுக்கு மானியம 
வழங்கும நிகழச்சியில் மாநில முதலறமச்்ர் 
மமதகு ்ாவ் தகான் இமயாவ் இவ்வாறு 
குறி்பபிட்டார்.

மமலும, இமமாதிரியான மானியம 
வழங்குவதன்  மாணவர்களுக்கு சிைந்த 
எதிர்காலத்திற்கு்ப ்பயனளிக்கும, அத்துடன் 
பினாங்கு மாநிலத்திற்கான சிைந்த மனித 
வ்ள முதலீட்டிற்கான முதல் ்படியாகவும 

மாநில அரசு வருடாந்திர தமிழ்ப்பள்ளிகளுககான மானியம் ப்பற்றுக பகாணட பிரதிநிதிகளுடன் மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் பகான் இமயாவ் மற்றும் அரசியல் பிரதிநிதிகள் குழு்ப்படம் 
எடுத்து பகாணடனர்.

இருக்கும என்்பது பினாங்கு மாநில 
அரசின் உறுதி்ப்பாடாகும.

“இதனிறடமய, ஒவ்தவாரு ஆண்டும 
தமிழ்ப்பளளிகளின் வ்ளர்ச்சிக்கு மாநில 
அரசு வழங்கி வரும ஆதரவிற்கு 
நன்றிறயத் ததரிவித்துக் தகாளகிமைன். 
மமலசியாவிமலமய பினாங்கு மாநிலம 
மட்டுமதான் தமிழ்ப்பளளிகளின் வ்ளர்ச்சிக்கு 
மானியம வழங்குகிைது,” என ஆட்சிக்குழு 
உறு்பபினரும பினாங்கு மாநிலத் 
தமிழ்ப்பளளிகளின் சிை்பபு நடவடிக்றக 
த்யற்குழுவின் தறலவருமான டத்மதா � 
சுந்தராஜு குறி்பபிட்டார்.

இமமுறை வழங்க்ப்பட்ட இந்த மானியம 
தமிழ்ப்பளளிகளின் உளகட்டறம்பபு 
மட்டுமின்றி மாணவர்களின் ம்பாக்குவரத்து 
வ்திறயயும கருத்தில் தகாண்டு 

வழங்க்ப்பட்டுள்ளறத சுந்தராஜு 
தமதுறரயில் குறி்பபிட்டார்.

்பாகான் டாலாம ்ட்டமன்ை 
உறு்பபினர் குமரன் கிருஷணன் தனது 
த்பாறு்ப்பா்ளர்களுடன் மநரடியாக 
அறனத்து 28 தமிழ்ப்பளளிகளுக்கும 
த்ன்று அ்ப்பளளியின் அத்தியாவசிய 
மதறவகற்ள அறிந்த பின்னமர 
மானியங்கள ்பகிர்ந்தளிக்க்ப்பட்டுள்ளது 
என்்பது குறி்பபிடத்தக்கதாகும.

மமலும, பினாங்கு மாநிலத்தில் 
தமிழ்ப்பளளிகளுக்கு உதவ விறரவில் 
அரசு ்ார்்பற்ை அறம்பற்ப நிறுவி 
அதிலிருந்து கிறடக்க்பத்பறும 
உதவிகற்ள தமிழ்ப்பளளிகளின் 
வ்ளர்ச்சிக்கு வழங்க சுந்தராஜு 
இணக்கம பூண்டுள்ளார்.

இந்நிகழச்சியில் தமிழ்ப்பளளி 
சிை்பபு நடவடிக்றக த்யற்குழு 
உறு்பபினர்கள, மாநில ்ட்டமன்ை 
உறு்பபினர்கள, தறலறமயாசிரியர்கள, 
த்பற்மைார் ஆசிரியர் ் ங்க பிரதிநிதிகள, 
பினாங்கு மாநில கல்வி இலாகா 
தமிழ்ப்பளளிகளுக்கான பிரதிநிதி 
்ந்திரவதனி சிவசுந்தரம, பினாங்கு 
கல்வி இலாகா ்பளளி மமலாண்றம 
துறையின் துறண இயக்குநர் அ்பதுல் 
்ாயிட் உம்ன் மற்றும பிரமுகர்கள 
கலந்து தகாண்டனர்.

பினாங்கு மாநில அரசாங்்க மானியம் நிதி ஒதுக்கீடு (ரிம)
 
28 தமிழ்ப்பளளிகள ரிம2.3 மில்லியன்

17 தமிழ ்பாலர்்பளளிகள ரிம150,000

3 ்பஞ்ாபி ்பளளிகள ரிம120,000

தமிழ்ப்பளளிகளுக்கான சிை்பபு நிதியம ரிம150,000

அடடவமை 1: பினாங்கு மாநில அர்சாங்கம் வழங்கிய 2024-ஆம் ஆணடுககான மானியத்மதக 
காடடுகிறது. 
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பட்டர்வாரத் - NTW என்்பது மதசிய 
ரீதியில் வாரத்றத றமயமாகக் தகாண்டு 
்பயிற்சி வழங்கும ததாழில்கல்வி 
தலமாகச் த்யல்்படுகிைது. இது HRD 
கார்்ப்பமரஷனால் வழிநடத்த்ப்படுகிைது.  
இது வாரத்றத அடி்ப்பறடயாகக் 
தகாண்டு ்பயிற்சி நடவடிக்றககள 
மற்றும நிகழச்சிகற்ள்ப ்பல்மவறு 
ததாழில்கள மற்றும பின்னணிறயச் 
ம்ர்ந்த நிறுவனங்கற்ளயும மக்கற்ளயும 
இலவ் கற்ைல் மற்றும மமம்பாட்டு 
வாய்பபுகளுக்காக ஒன்றிறணக்கிைது.

NTW 2024 கார்னிவலில் மதசிய ரீதியில் 
ஜூன் 24 முதல் 30 வறர நறடத்பறுகிைது.

பினாங்கில் உள்ள ்பட்டர்தவார்த் 
அரங்கில் நறடத்பற்ை NTW 2024 
கார்னிவலில் மமலசிய மனித வ்ளம மற்றும 
நிறுவனங்கள உளநாட்டிலும அறனத்துலக 
அ்ளவிலும ம்பாட்டித்தன்றமயுடன் இருக்க 
வாழநாள முழுவதும திைன் மமம்பாடு 
மற்றும கற்ைலின் முக்கியத்துவத்றத 
வலியுறுத்துவது அவசியம, என HRD Corp 
தறலறம நிதி அதிகாரி முகமட் ஃ்பரிசுல் 
யஹாயா கூறினார்.

“NTW 2024 என்்பது அறனத்து 
மமலசியர்களும தங்கள திைன்கற்ளத் 
ததாடர்ந்து மமம்படுத்துவறத ஊக்குவிக்கும 
ஒரு ததாடக்க்ப புளளியாகத் திகழகிைது. 
ஒவ்தவாரு வட்டாரத்திலும உள்ள திைன் 
மமம்பாட்டு நடவடிக்றககற்ள நாங்கள 

கவனமாகத் மதர்ந்ததடுத்துளம்ளாம, இது 
உளளூர் மக்கள அவர்களின் தனி்ப்பட்ட 
மற்றும ததாழில்்ார் வ்ளர்ச்சிறய ஆதரிக்க 
த்பாருத்தமான அறிறவ்ப த்பறுவறத உறுதி 
த்யய முடிகிைது,” என்று அவர் கூறினார்.

இந்த கார்னிவலின் ததாடக்க விழாவில் 

1000-க்கும மமற்்பட்ட ்பார்றவயா்ளர்கள 
மற்றும மாணவர்கள கலந்து தகாண்டனர்.

பினாங்கு மாநில அர்ாங்கம 
சிைந்த முதலீடுகற்ள ஈர்்ப்பதற்கு 
ஆக்க்பபூர்வமான உத்திகற்ள வகுக்க 
மவண்டியதன் அவசியத்றத இரண்டாம 

பாகான் நாடாளுமன்்றத் 
த�ாகுதியில் கூடு�லாக  பல 
மமமபாட்டுத் திட்டஙகள் – லிம 
குவான் எங
பா்கான் – பினாங்கு வாழ மக்கள  
குறி்ப்பாக ்பாகான் நாடாளுமன்ைத் 
ததாகுதி குடிமக்களின் வாழக்றகத் 
தரத்றத மமம்படுத்தும மநாக்கில் 
்பல உளகட்டறம்பபுத் திட்டங்கள 
மமற்தகாள்ள்ப்படவுள்ளன.

இத்ததாகுதியில், 2024-ஆம ஆண்டு 
மமற்தகாள்ள்ப்படும  உளகட்டறம்பபுத் 
திட்டங்களுக்காக மத்திய அரசு ரிம1.1 
மில்லியன் ஒதுக்கியுள்ளதாக முன்னாள 
முதலறமச்்ரும ்பாகான் நாடாளுமன்ை 
உறு்பபினருமான  லிம குவான் எங் 
அறிவித்தார்.

“இந்த மமம்பாட்டுத் திட்டங்களின் கீழ  
ஜாலான் நியூ ஃத்பரி, ஜாலான் ததலகா 
ஆயிர் மற்றும கமம்பாங் காஜாவில் 
கான்கிரீட் வடிக்கால் மமம்படுத்தும 
்பணிகள ஆகியறவ உள்ளடங்கும.

"இது தவிர, ்பாகான் லுவாரில் 
நறட்பாறதறய மமம்படுத்துதல், மத்திய 
்ாறலகளில் உள்ள ்ாறல மகாடுகளுக்கு 
மீண்டும வர்ணம பூசுதல் மற்றும ்பாகான் 
லுவார் மற்றும ஜாலான் ததலாகா ஆயிர் 
்ாறல ்ந்தி்பபில் கான்கிரீட் வடிக்கால் 
மமம்படுத்தும ்பணிகள ஆகியறவயும 
இடமத்பறுகிைது.

துறண முதலறமச்்ர் ஜக்தீ்ப சிங் டிமயா 
எடுத்துறரத்தார்.

பினாங்கு மாநிலம ஒரு வலுமிக்க 
அடித்த்ளத்றதக் தகாண்டு கிழக்கு 
சிலிக்கான் ்பள்ளத்தாக்கு என்்பறதத் 
தாண்டிச் த்ல்லும வல்லறம 
தகாண்டுள்ளது,” என்று அவர் கூறினார்.

பினாங்கில் மனித வ்ளத்தின் தரத்றத 
உயர்த்த கற்ைல் மற்றும மமம்பாட்டு 
வாய்பபுகற்ள வழங்கியதற்காக HRD Corp-
க்கு  ஜக்தீ்ப நன்றித் ததரிவித்தார்.

மமலும, மாநில இற்ளஞர், விற்ளயாட்டு 
மற்றும சுகாதார ஆட்சிக்குழு உறு்பபினர் 
மடனியல் கூய ஜி த்ன், HRD Corp 
தறலறம நிர்வாக அதிகாரி டத்மதா 
ஷாஹுல் தாவூத் மற்றும பினாங்கு 
அறனத்துலக மாநாடு, கலாச்்ார மற்றும 
கறல றமயம (PICCA) தறலறம இயக்க 
அதிகாரி மஜமஸ் ்ாங் ஆகிமயார் கலந்து 
தகாண்டனர்.

HRD Corp மற்றும வடக்கு 
பிராந்தியத்தில் உள்ள அதன் ்பங்குதாரர்கள 
NTW 2024 ஆண்டுக்கான திட்டத்தின் 
கீழ 791 இலவ் ்பயிற்சி திட்டங்கற்ள 
வழங்குவார்கள. இதில் பினாங்கு 
மாநிலத்தில் 252 திட்டங்கள, ம்பராக்கில் 
304, த்பர்லிஸில் 67 மற்றும தகடாவில் 
168 திட்டங்கள இடமத்பறும என ஊடக 
தவளியீட்டில் அறிவிக்க்ப்பட்டுள்ளது.

மமல் விவரங்களுக்கு, www.
nationaltrainingweek.gov.my-ஐ அணுகவும.

NTW 2024 கார்னிவலின் ம்பாது இரணடாம் துமை முதலமமச்சர் ஒரு மராம்பாமவக கடடு்ப்படுத்த 
முயற்சிககிறார். (உடன் ஆடசிககுழு உறு்பபினர் மடனியல் கூய் ஜி ப்சன் மற்றும் PICCA தமலமம 
இயகக அதிகாரி மேம்ஸ் ்சாங்). 

"இந்த மமம்பாட்டுத் திட்டங்களில் 
்பாகான் ம்றவ றமயம முதல் மலாட்டஸ் 
்பாகான் அஜாம வறர உள்ள 'ஸ்க்ப்பர்' 
வடிக்கால் மமம்பாட்டுத் திட்டமும 
உள்ளடக்கும," என்று ்பாகான் ம்றவ 
றமயத்தில் நடந்த த்யதியா்ளர் ் ந்தி்பபின் 
ம்பாது லிம இவ்வாறு கூறினார்.

இந்த மாதிரியான மமம்பாட்டுத் 
திட்டங்களில் மாநில அரசும, மத்திய 
அரசும இறணந்து த்யல்்படும ம்பாது 
உளகட்டறம்பபு மமம்பாடுக் காண்்பமதாடு  
த்பாது மக்களும ்பயன்த்பறுவார்கள 
என்றும லிம கூறினார்.

"கடந்த ஆண்டு, ்பாகான் 
நாடாளுமன்ைத் ததாகுதிக்குக் கூடுதலாக 
ரிம1.35 மில்லியன் ஒதுக்க்ப்பட்டது," 
என்று அவர் மமலும கூறினார்.

இதற்கிறடயில், த்னட்டர் டாக்டர் 
ஆர்.ஏ. லிங்மகஸ்வரன், ஜாலான் தமபி 
தகச்சிலில் ஒரு புதிய மாக் மண்டின் 
சுகாதார கிளினிக் கட்டுவது ்பற்றிய 
விவரங்கற்ளயும ்பகிர்ந்து தகாண்டார். 
இத்திட்டத்தின் வாயிலாக ஒரு 
நாற்ளக்கு 300 முதல் 500 மநாயாளிகள 
்பயன்த்பறுவர்.

“இத்திட்டம ரிம42 மில்லியன் 

மதி்பபீட்டில் நான்கு ஆண்டுகளில் 
நிறைவறடயும என எதிர்்பார்க்க்ப்படுகிைது. 
இதன் கட்டுமான்ப ்பணிகள அடுத்த 
ஆண்டு (2025) ஏ்பரல் மாதம ததாடங்கும.

“மாக் மண்டின் சுகாதார கிளினிக் 
2027 இன் இறுதிக்குள நிறைவறடயும 
என்று எதிர்்பார்க்க்ப்படுகிைது.

"தற்ம்பாதுள்ள மாக் மண்டின் சுகாதார 
கிளினிக் ்பல் மருத்துவமறனயாக 
மமம்படுத்த்ப்படும," என்று அவர் மமலும 
கூறினார்.

இது தவிர, ்பட்டர்தவார்த் சுகாதார 
கிளினிக் ரிம80 மில்லியன் மதி்பபீட்டில் 
மறுசீரறமக்க்ப்படும என்று லிங்மகஸ்வரன் 
கூறினார்.

“ஜூன்,7 அன்று சுகாதார அறமச்்ர் 

சுல்கி்பலி அமாட் ்பட்டர்தவார்த் 
கிளினிக்கிற்குச் த்ன்ைம்பாது, 
தற்ம்பாதுள்ள ்பட்டர்தவார்த் சுகாதார 
கிளினிக்றக மறுசீரறம்பபு த்யவதற்கான 
எங்கள முன்தமாழிவுக்கு அவர் ஒ்பபுதல் 
அளித்தார்.

"சுகாதார அறமச்சு ்பட்டர்தவார்த் 
சுகாதார கிளினிக்கு ஆமபுலன்ஸ் 
வண்டி ஒன்றையும வழங்கியுள்ளது. இது 
அந்த கிளினிக்கில் த்யல்்படும முதல் 
ஆமபுலன்ஸ் வண்டி ஆகும," என்று அவர் 
மமலும கூறினார்.

மாக் மண்டின் சுகாதார கிளினிக்கின் 
கட்டுமான்ப ்பணிகள நிறைவறடந்த பிைகு 
ஆமபுலன்ஸ் வண்டி வ்தியும வழங்க்ப்படும 
என அறிய்ப்படுகிைது.

்பாகான் நாடாளுமன்ற பதாகுதியில் மமற்பகாள்்ளவிருககும் மமம்்பாடடுத் திடடங்கள் குறித்து 
அதன் நாடாளுமன்ற உறு்பபினர் லிம் குவான் எங், ்சடடமன்ற உறு்பபினர்க்ளான குமரன் 
கிருஷைன்; பீ சின் சீ, ப்சனடடர் டாகடர் லிங்மகஸ்வரன் ஆகிமயார் இத்திடடம் குறித்த 
ஆவைங்கம்ளக காணபிககின்றனர்.

NTW 2024 மமலசியரகளுக்கு இலவச தி்றன் மமமபாட்டு 
வாய்ப்புகளை வழஙகுகி்றது
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ததசிய ஆறைல் ்பரிமாறைத் திட்டத்றத வவறறியற்டய மாநில 
அரசு தனியார் துறைறய ஊக்குவிக்கும் - ்சாவ்
்பர்ாம் -  பினாங்கு மாநிலத்தில் உள்ள 
அரசு ்ாரா கட்டிடங்களில் ம்ாலார் 
ம்பனல்கற்ள நிறுவுவறத ஊக்குவி்ப்பதில் 
பினாங்கு மாநில அரசு ததாடர்ந்து தனது 
்பங்றக ஆற்றி வருகின்ைது.

பினாங்கு மாநில முதலறமச்்ர் மமதகு 
்ாவ் தகான் இமயாவ் இங்குள்ள த்பர்தாம, 
றமடின் ்பல்த்பாருள அங்காடியில் 
ஒளிமின்னழுத்த சூரிய மண்டலத்தின் 
(ம்ாலார் த்பனல்) ஒ்ப்பறட்பபு மற்றும 
தவளியீட்டு விழாவில், எரி்க்தி மாற்ைம 
மற்றும நீர் உருமாற்ை (த்பட்ரா) துறண 
அறமச்்ர் அக்மல் நஸ்ருல்லா முகமட் 
நசீரிடம இதறனத் ததரிவித்தார்.

"மாநில அரசின் தர்பபில், எங்களிடம 
அதிக த்ாத்துக்கள இல்றல என்்பறத 
உணர்கிமைாம. எனமவ, பினாங்கு ்பசுறமக் 
கழகத்துடன் இறணந்து ்பணியாற்ை 
ஊக்குவி்ப்பது உளளிட்ட வ்திகற்ளத் 
தனியார் துறைக்கு வழங்க எங்க்ளால் 
முடிந்த அறனத்றதயும த்யமவாம. 
பினாங்கில் ்பசுறம திட்டங்கற்ள 
முடிந்தவறர சிை்ப்பாக த்யல்்படுத்துவதற்கு 
என்றும உறுதுறணயாக இரு்பம்பாம," 
என்று நிதி, நிலம மற்றும த்பாரு்ளாதார 
மமம்பாடு மற்றும தகவல் ததாடர்பு 
ஆட்சிக்குழு உறு்பபினருமான ்ாவ் 

்சபராங் ்ஜயா - மதசிய ரீதியில் 
பிரமிக்கும குடும்பத்றத றமயமாகக் 
தகாண்ட ்பசுறம மற்றும விமவக 
மாநிலத்றத உருவாக்குதல் எனும 
பினாங்கு2030 இலக்குக்கு ஏற்்ப 
‘மக்கற்ள றமய்ப்படுத்துதல்’ என்ை 
அணுகுமுறையுடன் ஒரு நிறலயான 
மற்றும விமவகமான நகரமாக த்்பராங் 
பிறைறய மமம்படுத்த மவண்டும.

பிறை வட்டாரத்றத ்பசுறமமிகு 
சுற்றுச்சூழலுடன் சிைந்த வாழவிடமாக 
மாற்றியறமக்கும மநாக்கத்துடன் 
த்்பராங் பிறை மாநகர் கழக உறு்பபினராக 
ம்றவயாற்றி வரும த்பான்னுதுறர 
அந்மதாணி முத்துச் த்யதிகள நாளிதழ 
மமற்தகாண்ட மநர்காணலின் ம்பாது 
இதறனத் ததரிவித்தார்.

பிறை, கமம்பாங் மானிஸில் பிைந்து 
வ்ளர்ந்த த்பான்னுதுறர  அந்த சுற்று 
வட்டாரத்றத நன்கு அறிந்தவர். எனமவ, 
பிறை வட்டாரத்தின் வ்ளர்ச்சிக்கும 
மமம்பாட்டிற்கும ம்றவயாற்ை 
கடறம்ப்பட்டுள்ளதாகத் ததரிவித்தார்.

விறரவில் மமற்தகாள்ளவிருக்கும 
கமம்பாங் மானிஸ் வீடறம்பபுத் திட்டம 
குறித்து கருத்துறரத்த அவர், தற்ம்பாது 
இத்திட்டம மமம்பாட்டா்ளறரத் 
தீர்மானிக்கும பிரிவில் உள்ளது. இந்த 
ஆண்டு இறுதியில் இந்த வீடறம்பபுத் 
திட்டம ததாடங்க்ப்படவுள்ளதாகக் 
குறி்பபிட்டார்.

மமலும கவுன்சிலராக ்பதவிமயற்ை்ப 
பின்னர், தாமான் பிறை உத்தாமா, 
கமம்பாங் தமயன் மராட், ் ாய தலங் ்பார்க் 
ம்பான்ை இடங்களில் கால்வாயகற்ளச் 
சுத்தம த்யது ்பராமரிக்க்ப்படுகிைது. 

தமதுறரயில் இதறனக் குறி்பபிட்டார்.
்பாடாங் மகாத்தா மாநில ்ட்டமன்ை 

உறு்பபினரும, ்பத்து காவான் நாடாளுமன்ை 
உறு்பபினருமான ்ாவ், பினாங்கு ்பசுறம 
நிகழச்சி நிரல் 2030 இன் கீழ மாநிலம 
புது்பபிக்கத்தக்க எரி்க்தி மற்றும 
ஆற்ைல் திைன் ்பணிக்குழுறவ (PREET) 
நிறுவியுள்ளது. இது மத்திய அர்ாங்கத்தின் 
மதசிய ஆற்ைல் மாற்ைம திட்டத்தின் கீழ  

த்யல்்படுகிைது.
அந்நிகழச்சியில், இமான் இக்லாஸ் 

நிர்வாக இயக்குனர் அஸ்மின் ்டுருடின், 
த்பர்தாம, றமடின் தமகா ்பல்த்பாருள 
அங்காடி கட்டிடத்தின் மமற்கூறரயில் 
மரய மகா ம்ாலார் மஹால்டிங்ஸ் 
த்பர்ஹாட் நிறுவனம ம்ாலார் திட்டத்றத 
நிறுவ அனுமதி வழங்கிய ஹுன்்ா 
த்ாத்துறடறம மதாற்றுநரும அந்நில 

உரிறமயா்ளருமான டத்மதா � மகார் 
ததங் மதாங் அவர்களுக்கு்ப ்பாராட்டுத் 
ததரிவித்தார்.

மரய மகா ம்ாலார் மஹால்டிங்ஸ் 
நிறுவனத்தின் தறலறமச் த்யல் அதிகாரி 
டத்மதா மர டான் பூன் தடக், பினாங்கில் 
்பசுறம எரி்க்தி ததாழிறல த்யல்்படுத்த 
உதவும த்பட்ரா மற்றும மாநில அரசின்  
முன்முயற்சிகற்ள்ப ்பாராட்டுவதாகக் 
கூறினார்.

மமலும, இமான் இக்லாஸ் நிறுவனத்தின்  
நிர்வாக இயக்குனர் றமடின் வடக்கு 
மண்டலம, டத்மதா டாக்டர். ்துருதீன் 
குலாம ஹுத்ன் இந்நிகழச்சியில் கலந்து 
தகாண்டார்.

ப்பர்தாம் மமடின் ்பல்ப்பாருள் அங்காடியில் 
ஒளிமின்னழுத்த சூரிய மணடலம் 
ப்பாருத்த்ப்படடுள்்ளது.

ப்பர்தாம், மமடின் ்பல்ப்பாருள் அங்காடியில் ஒளிமின்னழுத்த சூரிய மணடலம் திடடம் குறித்து 
அதன் குத்தமகயா்ளர் மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் பகான் இமயாவிடம் வி்ளககமளித்தார். 
(உடன் எரி்சகதி மாற்றம் மற்றும் நீர் உருமாற்ற (ப்படரா) துமை அமமச்சர் அகமல் நஸ்ருல்லா 
முகமட நசீரி).

இதன் மூலம, அ்ப்பகுதியில் ஏற்்படும 
தவள்ள பிரச்்றனயில் இருந்து தற்ம்பாது 
தீர்வுக் காண்ப்பட்டுள்ளது.

இதனிறடமய, பிறை ்ட்டமன்ை 
ம்றவ றமயத்துடன்  இறணந்து 
ஜாலான் ்பாரு, � முனீஸ்வரர் ஆலயம, 
த்பர்ல் வியூ தங்குமவிடுதி, கமம்பாங் 
தமயன் மராட் அருகாறமயில் மமம்பாலம 
அறமக்க்ப்பட்டுள்ளறதயும த்பான்னுதுறர 
குறி்பபிட்டார்.

இந்த வட்டாரங்களில் வாகன தநரி்ல் 
அதிகம நிகழுமம்பாது ்பாத்ாரிகளின் 
்பாதுகா்பற்ப றமய்ப்படுத்தி இந்த 
மமம்பாலம அறமக்க்ப்பட்டுள்ளது, என்ைார். 
பிறை வட்டாரத்தில் சுற்றுலா தலமாக 
திகழும மயில் பூங்காவிறன இன்னும 
மமம்படுத்த இணக்கம பூண்டுள்ளார்.

மமலும, த்பாங்கல் திருநாற்ள 
முன்னிட்டு மறுசுழற்சி த்பாருட்க்ளால் 
உருவாக்க்ப்பட்ட்ப ்பாறனறயக் கூடிய 
விறரவில் மயில் பூங்காவில் றவக்க 
முன்மனற்்பாடுகள எடுக்க்ப்பட்டு வருகிைது, 
என்ைார்.

பிறை வட்டாரத்தில் வசிக்கும த்பாது 

மக்களுக்கு அர்ாங்கம வழங்கும ்மூக 
நலத் திட்டங்கள, வியா்பார கடனுதவித்

திட்டங்கற்ள அறிமுக்ப்படுத்தவும 
அதறன விண்ண்பபிக்கும வழிமுறைகள 

்பற்றியும கற்றுக்தகாள்ள அவ்வட்டார எம.
பி.மக.மக உடன் இறணந்து ்பட்டறை 
நடத்த இணக்கம தகாண்டுள்ளதாகத் 
ததரிவித்தார்.

பிமற வடடார து்பபுரவு்ப ்பணிகம்ள 
ப்பான்னுதுமர ்பார்மவயிடடார்.

்பாத்சாரிகளின் ்பாதுகா்பம்ப கருத்தில் பகாணடு மமம்்பாலம் பிமறயில் 
அமமகக்ப்படடுள்்ளது.

பிள்ற வட்டாரத்ள�ப் பசுளமமிகு சுற்றுச்சூழல் இடமாக மமமபடுத்� இலக்கு
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槟州升旗山空中吊缆项目在槟城
植物园动土，预计2026年竣工，为登
顶升旗山提供另一选择路线，舒缓
客流压力之余，也打造槟州必游的
标志性景点。

首相拿督斯里安华与槟州首长曹
观友，为有关工程主持动土礼，以
预示这项惠及槟州旅游业的主要基
础工程正式施工。

会上，曹观友表示，随着这项耗
资2亿5000万令吉的空中吊缆工程实
行，将有助于提升槟州升旗山的旅
游体验，并让升旗山成为槟州旅游
景点的标志性产品。

“这是历史性的一刻，空中吊缆不
仅设计了3个站点，同时也兴建多层
停车场，和其他方便游客和当地人
民的设施，以提高其实用性。”

他相信这项计划不仅能够为登顶
升旗山提供替代选择，更能协助北
马一带的旅游业发展更上一层楼，
尤其是如今我国各行各业正从疫情
影响中复苏，这项计划将能为槟州
与日俱增的游客量做出贡献。

“槟城国际机场客流量从2022年的
420万人次，跃升至2023年690万人
次，同比增长64.5%，这证明了槟州
旅游业正稳步复苏之中。”

首长：马中免签证政策带动游客
首长也透露，随着马中免签证政

策的实施，槟州在今年首季度的中国
游客量，相比去年同期暴增370%，
州政府对此表示欢迎，并期待未来会
有更多航班直飞到槟州。

得益于槟州旅游人数的增加，槟
州升旗山也去年也记录到166万人次
拜访，而今年首季度已有逾65万人
造访，其中40%为外国游客。

他认为，鉴于槟州游客量增多，
上 述 空 中 吊 缆 计 划 的 执 行 非 常 及
时，未来将为槟州旅游产业提供更
好的服务体验，协助打响槟州旅游
业名堂。

安华：确保计划具环保性
安 华 敦 促 负 责 计 划 的 发 展 商 ，

确保缆车项目具有文化活力和环保
性，减少环境影响之余，也通过具
有大马文化特色的设计，赢得游客
的青睐，续而成为游客必游景点。

他也赞扬槟城政府、槟城市政厅
和发展商 Hartasuma 所做的一切细
致工作，以确保缆车项目能够实施。

此外，安华也宣布，槟城国际机
场 (LTAPP) 扩建项目预计将于今年
启动，同时，槟城轻快铁计划和霹雳
槟城输水计划等基建项目，也正如火
如荼筹备中。

他 指 出 ， 这 些 项 目 不 仅 会 将 槟
城变成首屈一指的旅游目的地，而

且还会成为一个独特的工业州，成
为国外投资者和游客，首选的目的
地。

为此，他希望槟州政府继续专注
于建设槟州，并协助培养更多人才
储备，以符合槟州未来工业发展，
和庞大的人才市场需求。

出席者包括槟州第一副首长拿督
莫哈末阿都哈密博士、财政部副部
长林慧英、旅游艺术及文化部长张
庆信、槟州行政议员方美铼、林秀
琴、再里尔、黄汉伟、槟州国会议
员瑟琳娜、槟国州议员林冠英、州
议员李文兴、黄顺祥、彭心慈、王
宇航、槟城升旗山机构总经理拿督
石礼兴、Hartasuma公司执行董事丹
斯里拉文德兰等。

该项目采取了多项措施以尽量减
少对环境的影响，包括周密的规划
和保护本地野生动植物物种。整个
项目将采用生态友好的施工方法，
如人工开挖沉箱法、使用节能技术
和持续的环境监测。

届时仅有五座塔柱将矗立在森林
中，其余十座塔柱将尽可能靠近山
顶站、山脚站和吉普车道，且不会

新建道路。
空 中 吊 缆 路 线 将 从 槟 城 植 物 园

现有的Taman Ekonomi出发，终点
设在升旗山顶的警察局后方，全长
2.73公里。该线路将配备50个八人座
吊舱，行程时间不到10分钟。所有
主要基础设施均符合绿色建筑指数

（GBI）金级认证标准。
空中吊缆项目将在槟城植物园局

附近兴建一座商业广场，提供700个
私家车停车位和巴士专用停车场，
有关广场不仅有利于通往槟城植物
园的步行区域，还将腾出更多空间
用于种植树木和其他植物。

升旗山空中吊缆概念图。

曹观友（左起）、安华
及拉文德兰，为升旗山
空中吊缆主持动土礼。

升旗山空中吊缆 
料2026年竣工打造标志性景点

动土
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赴隆出席马中建交50周年宴会
首长冀两国续拓展互利互惠合作

曹观友（右）与中国驻槟总领事周游斌相见欢。 安华（右）与李强互赠纪念品。

马中建交50周年纪念宴会盛大场面。 大会举行图片展，展示马中建交以来相关图片，让人回味无穷。

报导陈健敏
摄影邵家恩

马中建交50周年纪念晚宴
日前在吉隆坡香格里拉酒店
盛大举行，槟州首长曹观友
应邀出席，与众领导见证这
个别具意义的历史性时刻。

首相拿督斯里安华、中国
国务院总理李强，我国各个
部门部长、中国大使馆、马
来西亚商界代表、中方商界
代表、华团组织领袖及来自
各界的受邀人士等都齐聚这
场由投资、贸易及工业部、
马来西亚中华总商会联合举
办的晚宴，场面隆重，象征
马中友谊创下新里程碑。

曹观友表示，马中建交50
周年，是记录两国重要的里
程碑。除了政府的努力，大
使馆、领事馆、华团组织领
袖等等，皆在促进两国关系
中，各自扮演了举足轻重的

角色。
“而身为槟州首席部长，我

也乐见槟城和中方在经贸、
投资、旅游、人文等领域，
双方交际都有显着的增加。”

“槟城在马中关系中扮演重
要角色，近几年来我们获得
了不少中国政要拜访槟城，
这是槟城的荣幸。去年，我
也 率 团 到 厦 门 参 与 槟 城 与
厦门缔结友好城市30周年庆
典。若有机会，希望可再拜
访中国其它城市，加深双方
的联系。”

首 长 说 ， 中 国 在 各 领 域
上包括基设、工业、经济方
面，都值得我们学习，我也
相信在我国的发展或转型路
途上，中方有潜力协助我国
达到全新高度。

“对此，我认为马中建交50
周年是全新的起点，双方应
继续深化发展战略对接，拓
展互利互惠合作，一起让马

中关系达到更高水平。”
 “我在此祝福双方关系稳

步向前，友谊长存。”
槟城与中国关系密切,在投

资方面，截至2023年，中国
在槟城批准的投资已达到17
亿9960万令吉，并在槟城拥
有超过50家中国跨国公司，
为槟州人民提供了约2000个
就业机会。

此外,截至2023年，中国在
槟城游客入境排行榜上排名
前五，通过槟城国际机场入
境的中国游客总数为3万7711
人次，通过瑞典咸码头入境
的中国游客总数为1万864人
次。在 2024 年前三个月，
槟城录得2万2420 名中国游
客，较 2023 年 12 月增加了 
429.15%。这些数据证明，槟
城的美食、美景、文化熔炉
和旅游景点都成功吸引了国
际游客。

另外，槟城来往中国的直
飞航班不断增加，也简化了
两 国 之 间 的 联 系 , 目 前 为
止,两地直航

包括厦门、广州、香港、上
海等。

中国乒乓队于1973年6月14日访问槟城时,在韩江中学
室内体育馆与我国球员进行友谊赛时的珍贵照片。
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报导冯芷芸

槟威两地市政厅于7月1日重新启动垃
圾源头分类措施，以保护环境并延长垃
圾土埋场的使用期限，助力槟州实现绿
色议程和净零碳排放的目标。

7月1日起，没有将垃圾分类的人士，
将面临罚款最高2000令吉或监禁最高1
年，或两者兼施。

公众受促遵循垃圾分类的措施，一同
打造更美好的槟城。

方美铼：大力宣传让民众适应
分类

槟州地方政府及城乡规划委员会主席
方美铼说，鉴于疫情后垃圾增加不少，
槟州从于今年7月1日开始，重启6年前的
源头加强垃圾分类政策，并正式执法。

“若执法员发现有人没有将垃圾分类，
将开出最高500令吉罚单，若控上法庭，
则面对最高2000令吉罚款，或监禁最高1
年，或两者兼施。”

他说，在7月1日执法期开始的这期
间，两地方政府将有执法官员，依照各
住宅地区的垃圾收取时间检验每户住宅
的垃圾源头分类，若发现住宅家庭拉圾
里有超过5种可回收循环垃圾，执法官
员一开始会先给警告信，若再犯才给罚
单。

“因为疫情关系，很多人都忘记了如何
有效垃圾分类，因此我在槟威两地市政
厅及相关非政府组织推动下重启此项倡
议，包括进入学校、社区、大力宣传这
个活动，让民众重新适应这项倡议。

陈美玲：培养对环境抱责任感文化
槟城绿色机构总经理陈美玲说，槟城

绿色机构（PGC）自2011年成立以来，
一直走在废物分类工作的前线，致力于
向公众进行教育与醒觉运动。

“我们主要宗旨是希望槟城人民能培养
可持续性和对环境抱持责任感的文化。”

她说，PGC在支持源头垃圾分类政策
中发挥重要的环境教育和意识提升等推
广作用，并推出一系列的计划，包括环
保讲座、无垃圾槟城计划、零废物网络
（MAMPAN）、社区环保比赛、槟城绿
色市集、社交媒体竞赛、TikTok教育视
频和YouTube福建视频等等z

“请记住，今天的选择，将塑造明天的
世界，让我们一起行动起来，从源头开
始分类垃圾，以保护美丽家园。”

她说，这简单但深远影响的行动将减
少垃圾填埋场的负担，促进回收利用，
并确保能继续为子孙后代提供一个更清
洁和健康的环境。

拉詹德兰：废料管理仍待改善
槟岛市长拿督拉詹德兰指出，槟城每

天制造约2000吨的固体垃圾，平均每人
每天1.11公斤垃圾。

“至于在槟岛，每天则是大约800公
斤，即每人每天1.01公斤。”

他说，尽管槟岛的固体废料回收率在
2023年达到了41.78%，高于全国平均的
35.38%，但在废料管理的表现上仍改善
的空间。

“我在此呼吁所有单位、机构和个人或
家庭都积极响应垃圾源头分类措施，让
这项措施得以成功落实及执行。”

槟7月1日重启
垃圾源头分类
市厅采取行动
对付违法民众

市政厅办活动
推 广 垃 圾 分
类，右起：拉
詹德兰、陈美
玲及郭玉琪。

方美铼（左）亲自示范垃圾
分类。

垃圾分类旨在培养人民对环境抱责任感文化。
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威省市议员梁凯威及黄毓翔联合拨
款逾4万令吉，以在北海四个住宅区
公园安装户外运动器材及翻新儿童休
闲设施，提升当地社区生活品质。

梁凯威、黄毓翔和双溪浮油区州议
员彭心慈、威省市议员张维宏等，前
往当地巡视有关新设施，并和当地居
民交流。

会上，彭心慈感谢梁凯威利用市
议员拨款，协助提升当地的基设，并
冀望民众可以善用和好好保护这些设
施，以最大化这些设施的效用。

“人民必须保护好这些设施，不然
今天做好了，之后又在损坏，这些设
施就无法发挥其效用，更大大减低当
局提升公园设施的效率。”

另外，针对当地居民要求提升其他
设备一事，彭氏透露，她将对此做出
安排，以让当地社区拥有一个设备更
为完善的公园，提升当地生活质量。

此外，峇眼惹玛州议员朱悦权指

出，早前前州议员拿督孙意志，已在
当地拨款提升有盖篮球场旁及增设步
道，如今在增设户外健身器材，已为
当地人民提供更好的休闲环境。

梁凯威则同样也希望居民维护好有
关新近完成的设备，其中包括安装两
组户外运动器材，及重新为原有的儿
童休闲设施翻新等，以冀让当地人民

享有更好的生活环境。
他也说，市议员可在能力内完善

区内基本设施，但必须来自居民的合
作，共同维护这些设施，才能把有限
的资源用在更多地方，不然资源全用
来反复维修原有设施，只会导致区内
设施的提升进度裹足不前。

张维宏透露，他在和居民交流中，
也获知当地公园内的大树枝桠时有掉
落，担心会砸中当地居民，因此，他
将安排有关单位前来检查，并进行修
剪枝桠工作。

黄毓翔指出，除了上述提升外，他
也连同梁氏在另三座公园进行提升工
程，其中包括北海庆丰公寓（1万525
令吉）、北海格拉布花园（1万9817
令吉）、信达花园（7千208令吉）及
打曼亮（4000令吉）。

他透露，提升的设施包括户外运动
器材、维修公园内的儿童休闲设施、
修补空地和种植植被等。

武吉班卓溶气气浮（DAF）滤水厂
已投入运作，槟州首席部长曹观友表
示，这将有利于威南区供水服务，即
每天额外提供1050万公升（MLD）供
水。

他说，槟州政府向来注重及改善州
内的供水服务，而威南区亦不落后。
而槟州供水机构在2023年，共投资了
2052万令吉在威南的水务工程。

“这当中包括了花费1860万令吉兴
建 这 座 溶 气 气 浮 滤 水 厂 ， 以 及 耗 费
192万令吉用于改善威南县的其他供
水项目。”

他是在出席为武吉班卓溶气气浮滤
水厂主持开幕时，如是指出。

今年拟拨1千万令吉于供水项目
首长指出，槟州供水机构今年计划

为威南区区的其他项目增加投资 1000 
万令吉。这项投资不包括为双溪赖滤
水厂第12A配套所拨款 3100 万令吉，
该配套预计可在2024年7月起造福当

地居民。
他 说 ， 有 关 第 1 2 A 配 套 竣 工 后 ，

预 计 可 提 供 1 亿 1 4 0 0 万 公 升 （ 1 1 4 
MLD）净水予槟州，尤其是威省一
带。

他坦言，远水救不了近火，因此槟
州供水机构仍需寻求更全面的战略，
以解决威南区水压低的问题。

巴玛纳登：年杪启动另2项重
要工程

槟 州 供 水 机 构 首 席 执 行 员 巴 玛 纳
登表示，威南在今年仍有一些二地势
高和处于水管末端（EoL）的社区投
诉，面对间歇性供水问题。

他说，该机构将在今年年杪，启动
另外2项重要应对工程，以缓解威南
的供水问题。

他指出，今年内正在进行的两项工
程，包括了预计今年7月完成双溪赖
滤水厂第12A配套，以及预计在今年
12月完成的吉辇河“紧凑型滤水厂”。 威南高用水需求引起供水问题

他 表 示 ， 目 前 该 机 构 已 完 成 了 威
南应对计划（SPS Response Plan）
的 数 项 水 务 工 程 ， 包 括 武 吉 班 卓 滤
水厂、双溪杜丽英达园设立两个“便
携式滤水厂”、威多利园水泵站新增
抽吸水箱（Suction Tank），以及威
利斯里新村水泵站新增抽吸水箱。

他 说 ， 随 着 这 些 工 程 的 实 施 ， 槟
州 供 水 机 构 在 2 0 2 4 年 预 计 每 日 供 应
威南1亿9528万公升的水，相比2023
年，每日增加了1050万公升。

他 坦 言 ， 尽 管 每 日 增 加 了 1 0 5 0 万
公 升 的 供 水 量 ， 但 是 威 南 区 仍 然 面
对 供 水 问 题 ， 因 为 高 用 水 需 求 。 而
这 高 用 水 需 求 显 示 了 威 南 社 会 经 济
正 迅 速 发 展 ， 这 也 包 括 了 威 南 区 人

口增加。
他说，双溪赖滤水厂第12A配套，

以及吉辇河“紧凑型滤水厂”这两项工
程，将短期内缓解威南的供水问题。

他 表 示 ， 槟 州 供 水 机 构 计 划 在
2 0 2 7 年 ， 于 吉 辇 河 启 动 一 座 每 日 1
亿 万 1 4 0 0 万 公 升 的 滤 水 厂 ， 以 满 足
2 0 3 0 年 前 的 供 水 需 求 ， 该 工 程 的 预
计成本为1亿7100万令吉。

“在2030年后，霹雳-槟城供水计划
的启动，将解决威南的供水需求。”

当 天 出 席 者 包 括 ： 槟 州 基 本 设
施 与 交 通 委 员 会 主 席 再 里 尔 行 政 议
员 、 槟 州 环 境 及 房 屋 发 展 委 员 会 主
席拿督斯里孙达拉祖行政议员 、武
吉 淡 汶 区 州 议 员 吴 俊 益 、 国 家 水 源
服务委员会北马区总监齐多阿末。

武吉班卓溶气气浮滤水厂运作
首长：威南供水日增1050万公升

梁凯威 黄毓翔
联合拨款提升公园设施惠居民

梁凯威（左3）、朱悦权（中）和黄毓翔（右2），巡视在峇东埔三百间
厝休闲公园增设的3个户外健身器材。

孙达拉祖（左2起）、吴俊益、再里尔、曹观友、巴玛纳登巡视武吉班卓溶气气
浮滤水厂。

溶气气浮滤水厂设有扫除
污垢器，从水坝抽上来的
水分解后沙石会沉淀。
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新任威省市长巴德鲁宣誓就职，正
式走马上任掌管威省市政厅。

他是日前由槟州首长曹观友宣布接
过卸任威省市长拿督阿兹哈职务。后者
已调任马六甲州秘书一职。

首长说,随着阿兹哈离任，已在该厅
服务33年的巴德鲁，必能胜任这项工
作。

“哈兹巴德鲁在市政厅经验丰富，更
曾是市政厅秘书，熟悉该厅各种运作，
是接任市长的最好人选，州政府一直都
有专注市长的延续，所以这方面不成问
题。”

他续说，威省市政厅是马来半岛管
理范围最大的地方政府，在有限资源的
情况下，如何有效的资源分配服务人民
是一项很大的挑战。

首长：威省市厅表现佳
 无论如何，自2008年以来，在历任

市长的卓越管理下，威省也有了显着的
改变和改善，管理表现让人眼前一亮，
更交出了不菲的成绩单。

因 此 ， 他 要 求 新 上 任 的 哈 兹 巴 德
鲁，配合市政厅官员及市议员，共同努
力维持威省市政厅的卓越表现，实现“
槟州的未来在威省”的预测和赞誉。

方美铼冀加速精明策略推动
掌管地方政府事务的槟州行政议员

方美铼表示，他对新任威省市长寄予厚
望，并冀望哈兹巴德鲁延续威省市政厅
卓越表现，更能带领威省走向国际，让
更多人认识槟州。

“威省市政厅的卓越表现，并屡屡在
各大地方政府相关活动中获奖，最近，

我也被告知该厅与另外三个
地方政府合作，推动由经济
部主导的“商业新政”(NDFB)
，这是值得鼓励的举措。”

他也说，槟威两地地方政
府共推出113项精明策略，为此，他希
望有关地方政府在这些举措方面的进
展能够在未来提升至少30%进度，以加
速槟州政府达成精明州目标。

另外，他也提醒新上任的威省市长
勿忘“核心业务”，既为人民提供卓越的
城市管理服务和执法，以不负人民对
地方政府的委托。

巴德鲁：专注三大方向
新任威省市长巴德鲁表示，他将秉

持“回到基础”领导概念，专注三大方
向，既城市清洁与卫生、执法及增加

市政厅收入，并制定更加贴近人民的策
略，协助槟州政府达成槟城2030愿景。

此外，为了带领威省迈向更好的方
向发展，他将致力于协助州政府发展威
省，并从政策上打造利商和旅游环境，
以让威省成为投资和游客目的地。

“尽管未来会有许多挑战，但我相信
在大家的努力下，我们将排除万难，带
领威省昂首向前迈进。”

巴德鲁在威省市政厅服务33年，刚入
职时是一名工程师，后工作表现出色先
后掌管槟州工程局副总监、总监、威省
市政厅秘书职位。

巴德鲁走马上任威省市长
拟制定亲民策略迈向2030愿景

威省市政厅在历任市长卓越管理下表现出色，图为农历新年饮料盒回收竞赛获华小热烈响应。

巴德鲁在威
省市政厅服
务多年，具
有 丰 富 经
验，受看好
胜 任 市 长
职。

为提升创意者及商家们使用商业工
具技能和知识，使他们能够在当今竞
争激烈的商业环境中茁壮成长并脱颖
而出，槟城6个地区的妇女及家庭发
展委员会（JPWK）、3个地区的槟城
青年委员会（JBPP）及珍珠国际女青
年商会将举办一系列的商业工作坊，
欢迎公众报名参与。

有关工作坊分别为7月14日2时至4
时的“揭秘小红书底层逻辑”、7月27日
举办的“Apa itu E-Invoice？”巫英语
版、8月4日下午2时至4时的“如何使
用ChatGPT进行销售和营销”，以及8
月11日下午2时至4时的“掌握Meta广
告管理工具”。

所 有 工 作 坊 地 点 在 数 码 槟 城
（Digital Penang）（No. 15B & 16B, 
Bangunan Wisma Yeap Chor Ee, 
Pengkalan Weld, 10300 George Town）
举办，收费为每场每人20令吉，首30
位报名者只需5令吉，先到先得。

槟州社会发展、福利及非伊斯兰教
事务委员会主席林秀琴说，举办工作
坊的主要目标，是为参与者提供使用
各种商业工具的实际经验，因为这些
工具对于在现代工作场所取得成功至

关重要。
“无论是刚起步的企业家，还是希

望提升技能的资深专业人士，亦或是
希望保持领先地位的商业领袖，工作
坊都为每个人提供了宝贵且实用的内

容。”
她说，在当今快节奏的世界中，

跟上最新的工具和技术不仅是优势，
更是必需，为此工作坊涵盖广泛的主
题，包括电子发票、Meta管理，以及
社交平台使用技能等。

“通过这个课程，参与者将获得实
用的知识和信心，能够在自己的业务
中有效地应用这些工具。”

她强调，槟州政府致力于支持本地
商业社区的成长和发展，通过为个人
提供合适的工具和技能，促进本地区
的整体经济增长和创新。

“我们相信，通过赋予人们力量，
可以帮助创造一个更加充满活力和繁
荣的商业生态系统。”

与会者包括槟州妇女发展机构首席
执行员拿督王美玲、斯里德里玛州议
员陈汇萍等人。

有兴趣者可登录Digital Penang脸
书了解详情。

推出系列商业工作坊
林秀琴：提供实用内容增加优势

在座者齐呼吁民众踊跃报名；左8起为陈汇萍、林秀琴、及王美玲。
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向假和尚说“不”！槟岛市政厅积极
携手各方采取措施，提醒和教育民众
勿给钱予假和尚，以期减少假和尚托
钵化缘真敛财的行为。

槟岛市议员陈淑湘指出，市厅发
现有组织从事如是活动后，已与技术
部门及移民局、警方、槟城和谐机构
和佛教团体等进行会议，共同打击在
市厅管辖之处出没的假和尚。

“我们目前鉴定12个假和尚经常出
没的地区，也会在市厅管辖内的桌子
张贴‘布施粮食而非财物’的标志，希
望提高民众的醒觉意识，并鼓励他们
布施食物就好，而非金钱。”

她 说 ， 市 厅 将 采 取 数 项 应 对 措
施，包括与警方和移民局等相关机构
联合开展突击行动；一旦发现假和
尚，将立即要求他们离开。

她召开记者会时表示，市厅希望
民众关注如是情况，保持警惕，以免
受骗。

庄友睿：可向市厅投报
槟岛市议员庄友睿指出，若民众

发现假和尚出没，可向市厅投报，让

市厅掌握最新情况，才能与相关单位
合作，展开取缔行动。

他解释，在与警方、移民局、佛
教团体和领事馆的会议中提及，假和
尚通常使用观光签证入境，因此不可
工作或涉及金钱交易。

“市厅会将积极地开展行动，同时
希望民众向我们举报，以便获得更多
信息来进行执法行动，之后会跟领事
馆确认相关人员的身份。”

警方警告外籍人士勿违法
东北县警队防范罪案及社区安全

局代表沙林指出，外籍人士持准证入
境，若从事任何不在许可范围内的活
动，当局可采取行动。

他补充，警方曾在2至3年前，针
对此事展开取缔行动。

欧宗义：真正出家人不募化钱
财

槟城和谐机构经理欧宗义则说，
一般上，真正的出家人托钵时段多在
上午，并且只会站在原位而非走进食
肆向每桌“化缘”。

台光电投资逾9亿令吉设厂
首长：巩固槟高影响力经济中心地位

台 湾 台 光 电 子 材 料 股 份 有 限 公 司
（EMC）， 于槟城科学园北区（PSPN) 
建设覆铜板 (CCL) 新制造工厂，这也是
其在东南亚的首家生产工厂。

槟州首席部长曹观友表示，该工程
占地14英亩工业用地，将分两个阶段来
进行，预计投资额超过9亿令吉。

他说，新工厂首阶段的设计目标是
每月生产能力达60万片板材，而第二阶
段则每月额外增加15万片板材。

“该工程预计将于2025年第一季度完
工，并于2025年第二季度开始大规模生
产，以满足本地和国际客户的需求。”

他是在出席上述记者会时，如是指
出。

首长指出，EMC 选择槟城作为其在
东南亚的第一家生产工厂，巩固了槟
城作为全国和区域具有高影响力的经
济中心的地位。

他提及，仅在2023年，槟城就获得
了630亿4000万令吉的批准制造业投
资，同比增长463％，占全国总额的42
％，包括149个制造业项目，预计槟州
将创造1万7623个新就业机会。

“毫无疑问，EMC的战略投资证明了
槟城强大的工业生态系统，在吸引电
子电气供应链领先企业的投资方面获

得了动力。”
他说，这是槟城工业转型历程

中的一个里程碑，也是重大战略投
资如何转化为技术和经济溢出效应
的证明。

他说，EMC成立于1992年，是一
家预浸材料（Prepreg)和覆铜板 (CCL)   

制造商。自2013年起，EMC已成为“无
卤素覆铜板材料”的主要生产商和供应
商。

“这些材料对于复杂的印刷电路板
（PCB），包括射频（RF）产品和IC 
载板等是至关重要的。”

“尤其 IC 载板作为主要用于 IC 产品
的半导体关键材料，已成为EMC的战
略重点。”

他指出，通过不断创新，EMC 如

今已成为移动通信、AI（人工智能）/
HPC（高性能计算）/云数据中心、5G 
基础设施网络、电动汽车 (EV) 和自动
驾驶应用等领域的技术领导者，是屈
指可数的全球申请专利超过250项的公
司。

他指出随着EMC入驻，他冀望看到
更多的技术创新机会，为投资者在槟
州弹性的供应链中，提供运营和发展
的信心。

出席者包括：槟州发展机构首席执
行员拿督阿兹峇卡、投资槟城机构首
席执行员拿督吕丽莲、大马投资发展
局槟州分局局长莫哈末卡达菲、EMC
首 席 执 行 员 兼 主 席 董 定 宇 、 人 资 部
经理陈胜荣、集团财会专案经理林祐
瑜。

欧宗义（左起）
丶柯文霖丶陈淑
湘丶庄友睿及沙
林，促请小贩和
民众提高觉醒，
防范假和尚。

槟市厅鉴定假和尚乞钱热点
陈淑湘促民众勿布施金钱

他续说，出家人托钵时，视线专
注自己的钵，不主动向人索取东西，
不会手拿佛牌、念珠等物品向人化

缘，更不会募化钱财。
出 席 者 尚 有 槟 岛 市 议 员 柯 文 霖

等。

12个假和尚出没热点

1. 七条路小贩中心
2. 日落洞巴刹
3. 峇都兰璋巴刹和小贩中心
4. 罗弄古力跳蚤市场
5. 亚依淡巴刹
6. 打枪埔巴刹和小贩中心

7. 发林新市镇巴刹
8. 吉宁万山
9. 浮罗池滑巴刹
10. 椰脚街手工艺品店一带
11. 观音亭后神料店一带
12. 纽冷美食街

台光电槟城工厂概念图。

台光电入驻槟城设厂，这也是其在东南
亚的首家生产工厂。左起为阿兹峇
卡、莫哈末卡达菲、吕丽莲、董定
宇及曹观友。
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突破局限，勇敢追梦！12
名视障人士获赞助参加12月
15日举办的Aspen-Klippa槟城
大桥国际马拉松赛，可谓创
下赛事另一里程碑。

该 赛 由 槟 州 旅 游 及 创
意 经 济 行 政 议 员 办 公 室 筹
办，Aspen赞助10名圣尼古拉
盲人之家的学生，以及2名视
障人士袁伟强和海伦大卫，
相信是首次有如此多的视障
人士参与此赛。

槟州旅游就创意经济行政
议员黄汉伟对此深表支持，
视障人士是社会群体中不可
忽视的一部分，由于身体的

限制，他们在生活中往往面
临着更多困难和挑战，然而
他们也和健全人一样拥有追
求梦想，勇攀高峰的权利。

他说，槟城大桥国际马拉
松赛倡导的不仅是体育所表
现出来的包容性，也旨在展
示同舟共济的社区精神以及
将心比心的仁爱之心。

“希望通过如是善举，可以
让视障人士为社会所关注，
给予他们更多的理解、尊重
和帮助，同时鼓励更多视障
人士勇敢追梦，不畏挑战，
在人生的道路上绽放光彩。”

他也希望借此提升公众对

圣尼古拉斯之家工作的了解
以及支持，他们多年来致力
于为视障人士提供居所、教
育、培训与就业机会。

此外，他说，视障人士袁
伟强将在其“Darren Going 
Forward”项目下筹集资金，
以支援槟城特殊儿童中心及
The Ramakrishna Ashrama，
详 情 可 浏 览 该 项 目 脸 书 专
页。

据悉，参赛者将参加10公
里、21公里和全程马拉松，
每人皆配备领跑员，Howei 
Events也会协助组织每周训
练，以做好充分准备。 当 中 ， 来 自 T h e 

Ramakrishna Ashrama的4
名15岁男孩将担任视障人士
的领跑员，从中灌输关爱精
神，希望能做出有意义的贡
献。

逾1万3000人报名
槟城大桥国际马拉松赛获

得不俗反响，黄汉伟指出，
目前已有超过1万3000人报名
参加，预期在未来数月内，
参赛人数会持续增加。

他也公布此次奖牌设计，
融 合 了 代 表 马 拉 松 的 “ 坚 持
不懈，持之以恒”及“勇攀高
峰，精益求精”的精神，每枚
奖牌别具巧思，其元素包含
每名马拉松跑者在赛道上的
旅程和付出。

此外，他说，奖牌设计别
具一格，以峇都加湾那巍峨
宏伟的四叶草形互通式立体

交叉道路枢纽（Four-Leaf 
Clover Design Interchange ）
的造型为主要设计。

“ 这 巧 妙 地 纪 念 槟 城 大 桥
国际马拉松赛史无前例地移
师威省，从峇都交湾鸣枪起
跑，并途径槟城第二大桥 – 
苏丹阿都哈林大桥后，折返
回来威省峇都交湾的历史性
一刻。”

出席者尚有Aspen集团副执
行主席拿督斯里纳西尔、董
事经理阿尼拉、首席财务长
林师安、EMICO公司业务发
展执行员林彦宏、电子商务
与市场经理陈智凯，拉玛克
里斯南孤儿院主席K拉玛沙
米、圣尼古拉盲人之家总经
理周嘉敏、槟城特殊儿童中
心秘书邱明水。

欲 知 详 情 或 报 名 者 ， 欢
迎浏览官网（https://www.
penangmarathon.gov.my）。

2024 年槟州青年人才卓越奖
励金计划 (Best! Anak Penang) 一
共颁发了9万1871令吉予336名青
年。

这项奖励金计划是州政府表
彰槟州青年人才在各项学术或课
外活动比赛中，获得杰出成就及
为州争光的一项举措。

魏子森：卓越人才数据逐
年增

槟州青年、体育与卫生委员
会主席魏子森表示，这奖励主要
是表扬在竞赛中表现卓越的人
才，而数据逐年提升，这也反映
了槟州青年都在积极地追求卓越
表现。

他表示，槟州政府推出这个
奖 励 计 划 至 今 ， 今 年 进 入 第 3
年，至今接获总共212份申请，

及受惠青年共820人，州政府所
拨出的款项高达24万2489令吉34
仙。

这项奖励计划的申请的人数
每年增加，2022年有33份申请及
受惠人数99名，奖金达3万500令
吉；2023年第一季有25份申请及
104人受惠，奖金达2万6583令吉
34仙；2023年第二季有52份申请
及281人受惠，奖金达8万3535令
吉。

出席嘉宾包括双溪浮油区州
议员彭心慈、斯里特里玛区州议
员陈慧萍、彭加兰哥打区州议
员王宇航、峇眼惹玛区州议员朱
悦权、亚依淡区州议员黄顺祥、
直落巴巷选区协调员阿末扎基·
沙、威省市议员陈润辉、槟城青
年和体育局副局长伊姆兰·沙菲
克。

槟青年人才卓越奖励金发放
今年拨逾9万予336受惠青年

2024年槟州青年人才卓越奖励金计划，已在日前顺利颁发。

12名视障者参与大桥跑
黄汉伟：鼓励障友勇敢追梦

今年奖牌设计别具一格，以峇都加湾的四叶草形互通式立体
交叉道路枢纽的造型为主。

黄汉伟（左2）开心宣布12名视障人士获赞助参加槟城大桥国际马拉松赛。
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报导冯芷芸
摄影邵家恩/受访者提供

自2013年开始收藏乐高积木
开始，黄泳耀（39岁）就开始
了乐高玩家的生涯，并在收藏
小型乐高积木已经满足不了他
之后，开始了自己的乐高原创
设计之路，拼凑出属于自己的
天地。

本 身 在 峇 六 拜 工 业 区 机 械
工程领域工作的他说，自己每
天必须上班，加上有了孩子，
每天只有1小时的时间来玩乐
高。

他说，一开始只是收藏小型
的人仔乐高，或者会去购买套
装，跟着指示完成乐高装置，
后来慢慢的无法满足，就去看
看国外的玩家如何设计和安装
自己的作品。

“在开始设计自己的乐高作
品之前，都会在电脑特定的软
件先进行草稿，电脑计算好所
需的材料单后，才开始购买所
需的材料。“

他说，在亚洲地区，自己创
造乐高作品的玩家比较少，反
观欧美国家则比较多，因此，
他希望透过自己的作品，能过
激发更多玩家的参与，让槟城
也有乐高玩家社区。

“我相信也有一些玩家比较
低调，就在自己做了作品后自
己放在家摆设或欣赏，但我也

黄泳耀自创作品
拼凑出原创设计天地

希望能有更多玩家可以一起交
流。”

盼创作更多槟城标志性作
品

早在2017年，黄泳耀因为一
个参加了国庆日的活动，而完
成 1:100 比例大小的槟城著名地
标极乐寺乐高作品，让他获得
极大的满足感。

在进行极乐寺乐高创作时，
必须到现场去观察建筑特色、
颜色，并拍照回家进行设计，
他认为，设计乐高过程中的大
小比例，以及原型必须与实物
相符合，是比较挑战的一环。

“未来我希望能过创作更多的
属于“槟城”的作品，让更多人
认识槟城独特建筑之美，也让

更多认识乐高的乐趣。”
他的第二个槟城作品，也是

槟城的招牌标志之一的槟城渡
轮，从设计到购买材料和完成
制作，共使用了1500个乐高以
及耗费一个月的时间来完成。

“我接下来会开始槟城系列作
品，包括三轮车、老店屋、张
弼士故居等等，并利用工作后
闲暇的时间去进行，希望能过
成为代表槟城的乐高玩家，展
现槟城特色。

拼 凑 著 名 人 物 肖 像 画 获
关注

在 此 之 前 ， 黄 泳 耀 透 过 乐
高，也拼凑出许多著名人物的
肖像画，其中包括我国羽球好
手拿督李宗伟、著名歌手张学

由乐高积木拼凑而成的槟城标志性地标：
光大摩天楼、槟城大桥及古迹建筑。

黄泳耀制作栩栩如生的乐高肖像画送给李宗伟。

喜欢收藏乐高积木的黄泳耀，开创了
自己的乐高原创设计之路。

黄 泳 耀 拼 凑 出 槟 城
著 名 地 标 极 乐 寺 乐
高 作 品 ， 如 今 摆 在
Gurney Walk 广场
内供人欣赏。

友以及著名影星杨紫琼等等，
并获得关注。

而 他 本 身 更 是 亲 自 将 自 己
制 作 的 乐 高 肖 像 画 送 给 李 宗
伟 ， 并 获 得 对 方 的 赞 赏 。 同
时，一名张学友粉丝透过购买
他设计的乐高肖像制作说明书
（instruction）后，将制作完
成的乐高肖像送给了他。

“虽然不是透过我亲手赠送
乐高肖像给他，但也算是透过
我的创作与设计，‘间接’的让
我喜欢的歌手看到和收到我的
作品，也是非常有成就和满足
感。”

透过创作表达想法与创意
黄泳耀说，乐高创作也是艺

术表现的一种，例如绘画、摄
影等都是运用不同的媒介如水
彩、蜡笔和相机等，表达创作
者的想法和作品。

“我本身时透过我的乐高创
作，来表达我的创意与想法，
以及槟城独特的美。”

他说，乐高创作以及制作过
程，最大的挑战就是需要高度
的耐心以及一定的热忱，否则
无法完成。

“我希望透过我的作品，能
过 吸 引 更 多 人 加 入 乐 高 的 行
列，一起交流心得。”

任 何 有 兴 趣 了 解 更 多 关
于 乐 高 原 创 设 计 者 ， 也 可 浏
览其面子书专页 Wing Yew 
Creation。
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报导翁懿娴
摄影Noor Siti Nabilah Noorazis / 受
访者提供

曾是槟城平安岛（Pulau Aman）
岛民的刘家堂姐妹，尽管已搬离该处
数十载，但仍然心系着岛上的一草一
木，各族和谐共处的画面仍深藏在她
们心中。

平安岛是槟州一座传统渔村，占地
116.5公顷，距离威省约16海里，距离
槟城第二大桥约8公里，通过峇都交湾
峇都姆桑码头乘坐快艇约10分钟，即
可到达该岛。

平安岛有50户家庭，共270名居民。
岛上景点包括被公认为全马最老的面
包果树、234年历史的“黄金井”、建于
1817年的清真寺，以及围绕全岛的生
态旅游步道等。

在武吉淡汶区州议员吴俊益的穿
针引线下，三名刘姓堂姐妹日前在孩
子们的陪伴下，接受《珍珠快讯》专
访，聚集一起话当年，让大家听听当
年的美好事迹。

刘润清：早期岛上有华人住户
年届88高龄的刘润清接受《珍珠快

讯》访问时，犹如回到当年无 忧
无虑的小女孩那样，雀跃地
分享道，小时候的她可是
爬树高手，更会自个儿
划着船到海里，拿着
竹签刺捕鱼儿。

仍 然 健 朗 的 她 回
忆 ， 当 时 的 平 安 岛
仍 住 着 不 少 的 华 人
住 户 ， 而 她 和 堂 妹
刘云清（83岁）及刘
秀清（76岁）则是岛
上 的 两 家 客 家 籍 贯
家 庭 ， 其 余 的 华 人
住 户 籍 贯 则 分 别 有
潮州和福建。

她 说 ， 岛 上 的 居
民 不 分 种 族 ， 常 常
玩 在 一 块 ， 非 常 融
洽 与 和 谐 ， 遇 上 马
来 人 斋 戒 月 开 斋 ，
她 和 妹 妹 们 会 跟 着

马来邻居一起排队盛着好吃的什锦粥
（bubur lambuk）。

她补充，若遇上华人农历新年，其
他友族同胞也会和她们一起庆祝，一
起分享新年糕饼。大家都完全不分种
族和宗教，温馨生活在一起。

“小时候最爱吃的是岛上著名的面包
果（Buah Sukun），也喜欢结伴到海
边挖蛤蜊，我和妹妹们到现在都还收
藏着岛上黄金井（Telaga Emas）内，
看起来像金子的石头，这里有我太多
太多的回忆！”

平安岛易名前称“猴子岛”
在访问过程中，三人当中年纪最小

的刘秀清带来了非常珍贵的“出生纸”
，泛黄的纸上记载着她就在平安岛上
出生，而当时的平安岛是称为“猴子
岛”（Pulau Kra）。

三人侃侃而谈，当时因为岛上很
多猴子，故有了这猴子岛的名字，
直到我国独立后，才易名为“平安岛”
（Pulau Aman）。

仍记着华侨小学校歌
刘云清告诉记者，岛上除了马来小

学以外，其实在平安岛的还有华文小
学—华侨小学，至今她仍然记得该校
的 校歌怎么唱！现场更即兴

唱起了校歌。
“那时候我们一班内，

聚集了不同年纪的学生
一 起 学习。”

她笑言，除了校歌，她还记得小时
候结伴游玩及荡秋千时，朗朗唱诵的
马来民谣或绕口令，还有客家歌谣，
岛上的生活就是这么无忧无虑。

她说，后来基于岛上的交通连接
性不佳，加上当时家里的小弟体弱多
病，需要到槟岛就医，同时为了方便
其 他 家 人工作和求学，而举家

搬离了这快乐之岛。
“ 我 们 很 舍 不 得 这
里，搬离的时候我
只有13岁，而润清
是16岁，秀清则只
有6岁。”

后来姐妹三人长大后成家，如今分
别分布在槟岛、吉隆坡和新加坡。而
其他的兄弟姐妹则在美国及英国

刘云清也忆述，当年搬离后，其
父亲仍在世时，尚会回到岛上收取地
税，后来当地乡委会主席致函父亲，
要求豁免地税，而父亲也答应了这项
要求。

住所原址仅剩下柱子
三人曾在两年前回到平安岛，看一

看这她们长大的地方，而当年她们的
住所原址，如今只剩下柱子，令人嘘
唏。而部分地区也成了度假屋。

“以前这里还有大伯公庙，如今大
伯公庙已搬离，但仍能看到庙的阶
梯所在。”

她们坦言，确实想再与小时候的
岛上玩伴聚一聚，但也明白岁月如
梭，大家都已年老，且大部分居民
都已搬离该处，要再聚集一起确实
不容易。

惟，她们把这快乐的儿时记忆，永
远存放在心中重要的部分，并很自豪
自己曾经成为平安岛上的一份子。

刘家姐妹情牵平安岛数十载
各族和谐共处画面深藏心中

曾是槟城平安岛岛民的刘家堂姐妹，右起刘润清、刘云清及刘秀清。

在武吉淡汶区州议员吴俊益（右1）的
穿针引线下，刘姓堂姐妹在孩子们的陪
伴下，聚集一起话当年。

从高处拍下的平
安岛其中一处，
就是刘家堂姐妹
的住处所在。

刘家堂姐妹与儿时玩伴们。 珍贵的泛黄照片，诉说着当时
的平安岛故事。
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报导翁懿娴
摄影翁懿娴 / 受访者提供

从81个国家、800支参赛队伍、4万个参赛者及5
万份参赛作品中脱颖而出，来自槟城亚依淡的耀
才画室，荣获全球最佳画室总冠军–最高荣誉大
奖，为马来西亚及槟城争光！

耀才画室于今年5月24日至5月29日，派出了
3 位 学 生 陈 于 慷 （ 1 6 岁 ） 、 俞 此 励 （ 1 7 岁 ） 及
俞 此 鸿 （ 1 9 岁 ） 出 征 到 希 腊 ， 马 其 顿 共 和 国
（Macedonia）的第二大城市比托拉（Bitola），
在赛事中拿下了数个奖项。

其中，陈于慷获得了2天写生最佳表现奖、想像
画金牌奖、全球12位最佳学生之一；俞此励获得
想像画优秀奖；俞此鸿获得1天写生最佳表现奖、
想像画金牌奖。

槟城耀才画室赴希腊参赛

荣获全球最佳画室总冠军
锺耀才：马拉松式户外写生挑战大

耀才画室创办人兼著名画家锺耀才接受《珍珠
快讯》访问时指出，这为期6天的赛事需马拉松式
的进行户外写生，最考验的是从早画到晚，平均
每天画足11至12小时！

“由于比托拉城市的清晨5时就已晨阳高照，参
赛期间从清晨6时至7时期间，开始作画至到傍晚6
时，少了点体力耐力都不行！还要考验学生寻找
灵感的能力和心理素质。”

4人花了逾30小时的4次转机时间才抵达参赛目
的地，花了3天时间来克服时差，还要适应当地6
度至12度的气候。

长达6天的比赛期间，陈于慷共画了8幅画作、
俞此鸿同样8幅画作，以及俞此励则画了7幅画
作。

本地多元化启发特色灵感
虽然云集各国作画高手，三位学生在提交作品

都都备受评审好评，他相信，这是因为我国多元
文化色彩，而启发了学生呈现出具特色的作画灵
感。

“西方国家参赛者的画功很强劲，但本地学生的
多元及色彩大胆，往往更为出众。”

他认为，将大马多元种族文化的色彩，给带到
世界级画坛上，也是他们此趟的任务之一。

作画需求新求突破
锺耀才指出，作画需要求新求突破，让心理素

质变强大，不要太重视输赢，享受作画过程和良
好心态才重要。

他说，三位学生尽管没有写生的经验，但他们
用了逾三个月时间来准备应付比赛，几乎每天都
花了5小时来作画，这过程中的努力与用心，反而
是他最重视的一环。

他认为，态度和人品胜于一切，只要过程中付
出努力，同时获得成长及学习，远比奖项来得重
要。

“至于结果如何，就由赛会来评估，这不在我们
控制范围。然而，这趟的比赛，我却看到了三位
学生进步神速和蜕变。“

出国比赛侧重于开阔视野
锺老师希望学生利用这机会和其他国家画家比

拼实力及交流，观察世界级的绘画水平。
他鼓励学生不要被“锁”在槟城，反而需走出去

开拓视野，体验各国风土人情，所观所闻或多或
少都会融入画作中。

“只在画室中作画，会缺少亲临其境、亲睹实物
的体验和心境，只能透过图片或视频自我创造，
绘出心中的意境。”

俞此鸿：丰富世界观
从6岁开始就学画的俞此鸿指出，此趟参赛所收

获的不只是奖项，而是让自己的世界观更丰富。
“这是一个很难忘的经历和体验，让我学习如何

待人处事，从不同的文化和意见中交流和探索。”
本身擅长于用色鲜艳，以较为顽皮随性的画法

来呈现画作，目前就读理科大学电脑科学系的他
说，希望未来仍能找到与艺术相关的工作发展。

俞此励：写生讲究临场表现
来自锺灵国中的俞此励表示，在画室内还可看看

其他画作参考，户外写生比赛则讲究临场表现。
他说，这次参赛的过程都很新奇，都是他学习的

重要养分，也让他从中学习加强观察力和敏锐度，
同时也加深了他的自信心和自我认可。

而俞此励也是锺老师心中的冠军，因为整个过程
中，他不论是画功或自我肯定方面，都得到了很大
的提升及改变。

平时喜欢创新画法的他，会继续探索各类的画
法，来丰富他的绘画造诣，继续在绘画路上前进。

陈于慷：突破自己的速度局限
就读锺灵独中的陈于慷指出，习惯“慢工出细活”

的他，最考验的就是一天内要完成画作！
这是他压力所在，因为平时一幅画作，他需用数

天时间来慢慢刻画出自己满意的作品。
惟，这次的比赛让他突破了自己的速度局限，

也明白在不同的环境之下，潜在的力量也会随之爆
发。

此次的比赛，陈于慷用了缝合画法来呈现画作，
获得评审们的青睐。

获槟首长赞助8000以示支持
此外，在这次的出征，耀才画室也获得了槟州首

席部长曹观友赞助8000令吉，以示支持。
锺老师感谢首长给予鼓励和肯定，这让学生们勇

往直前的动力，并期许在未来的国际画坛上，能为
国家和槟州争取更高的荣耀。

耀才画室获全球最佳
画室总冠军，左起为
陈于慷、俞此鸿、锺
耀才及俞此励。

陈于慷作品《蓝色夹角》，透过建筑独特的角度，
让圆钝的蓝色焕发出锐利且复杂多变的光彩。

俞此鸿的画作《喜映双欢》，这幅画采用平笔水彩
画法，捕捉了比托拉市中心的闪亮和甜美。

俞此励的画作《繁忙的街道色彩》，他试用了水分
饱满参与缝合的画法，添加图画之中的强烈变化度。
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வளமான வாழவுக்கு தயாகா ்பயிறசி சிைநத வழிகாடடி  - 
த்டனியல்

என த்பாருள்படும என்று தன்பாலன் 
குறி்பபிட்டார்.

மமலசிய இந்துதர்ம மாமன்ைம பினாங்கு 
அருளநிறலயம ஏற்்பாட்டில் மயாகா 
்பயிற்சிறய தமிழ்ப்பளளி மாணவர்களுக்குக் 
கற்றுக் தகாடுக்கவும கூடிய விறரவில் 
தமிழ்ப்பளளிகளில் மயாகா வகு்பபுகள 

ஜார்ச்டவுன் – மமலசிய இந்துதர்ம 
மாமன்ைம பினாங்கு மாநில அருளநிறலயம 
மற்றும பினாங்கு மாநகர் கழகத்தின் இறண 
ஏற்்பாட்டில் 2024 அறனத்துலக மயாகா 
தினக் தகாண்டாட்டம பினாங்கு யூத் 
்பார்க் திடலில் சிை்ப்பாக நறடத்பற்ைது.

இந்நிகழச்சியின் சிை்பபு விருந்தினராக 
இற்ளஞர், விற்ளயாட்டு மற்றும சுகாதார 
ஆட்சிக்குழு  உறு்பபினர் மடனியல் கூய 
ஸி த்ன் மற்றும பினாங்கு மாநகர் 
கழக  (எம.பி.பி.பி)  மமயர் டத்மதா Ir. 
இராமஜந்திரன் கலந்து சிை்பபித்தனர்.

ஏழாவது முறையாக நறடத்பறும 
இந்த அறனத்துலக மயாகா தினக் 
தகாண்டாட்டத்தில் 350-க்கும மமற்்பட்ட 
்பங்மகற்்பா்ளர்கள குறி்ப்பாக சிறுவர்கள 
கலந்து ்பயன்த்பற்ைனர். காறல 6.00 
மணிக்குத் ததாடக்கம கண்ட மயாகா 
்பயிற்சிக்கு அவ்வட்டார மக்களின் 
ஆதரவு மகிழச்சிறய அளிக்கிைது என 
மமலசிய இந்துதர்ம மாமன்ை பினாங்கு 
அருளநிறலயத் தறலவர் திரு.தன்பாலன் 
குறி்பபிட்டார்.

“மயாகா வ்ளமான வாழவுக்கு 
வழிவகு்ப்பமதாடு ஆமராக்கியமான 
நல்தலண்ணங்கற்ள உருவாக்க 
உத்மதசிக்கிைது,” என இந்நிகழச்சியில் 
சிை்பபுறர வழங்கிய ்பாடாங் லாலாங் 
்ட்டமன்ை   உறு்பபினருமான மடனியல் 
கூறினார்.

“இந்நிகழச்சி பினாங்கு மாநில 
அரசின் பினாங்கு2030 இலக்குக்கு 
ஏற்்ப ஆமராக்கியமான ்முதாயத்றத 
உருவாக்குதல் மற்றும துரித வ்ளர்ச்சியுடன் 
அறிவார்ந்த மாநிலமாக பிரகடன்ப்படுத்த 
சிைந்த றமயக்கல்லாக அறமகிைது,” 
என மடனியல் தமது உறரயில் இதறனக் 
குறி்பபிட்டார்.

பினாங்கு மாநில முதலறமச்்ர் மமதகு 
்ாவ் தகான் இமயாவ் இந்நிகழச்சி 
சிை்ப்பாக நறடத்பை ரிம5,000  மானியம 
வழங்கினார் என்்பது குறி்பபிடத்தக்கது. 
மமலும, ஆட்சிக்குழு உறு்பபினர் ரிம5,000 
மற்றும பினாங்கு மாநகர் கழக மமயர் 
ரிம1,500 மானியமாக வழங்கினர் என்்பது 
குறி்பபிடத்தக்கது.

பினாங்கு வாழ மக்கள மயாகாறவ ஒரு 
நாள மட்டும த்யயாமல் தினமும ்பயிற்சிறய 
மமற்தகாள்ள மவண்டும என அவர் மமலும 
வலியுறுத்தினார். இமமாதிரியான மயாகா 
்பயிற்சி திட்டங்களுக்கு மாநில அரசு 
ததாடர்ந்து நல்லாதரவு வழங்குவதன் மூலம 
த்பாது மக்களிறடமய ஆமராக்கியமான 
வாழவு குறித்து விழி்பபுணர்றவ மமமலாங்க 
த்யய இயலும என மடனியல் நமபிக்றக 
ததரிவித்தார்.

இதனிறடமய, இந்நிகழச்சியில் 
சிை்பபுறர வழங்கிய மமலசிய இந்துதர்ம 
மாமன்ைம பினாங்கு அருளநிறலயத் 
தறலவர் ந.தன்பாலன், மநாயற்ை வ்ளமான 
வாழக்றகக்கு மயாகா்னம சிைந்த 
மருந்தாக திகழும என குறி்பபிட்டார்.

இந்நிகழச்சியின் மநாக்கமானது 
ஒவ்தவாருவரும மயாகா ்பயிற்சிறய 
மமற்தகாண்டு  மன நிமமதி த்பற்று 
ஆமராக்கியமான வாழக்றக முறை 
வாழவமத ஆகும. மயாகா என்ைால் அன்பு, 
அறமதி, ஆமராக்கியம மற்றும மகிழச்சி 

அதிகமான மகளிர்கள் அமனத்துலக மயாகா தினக பகாணடாடடத்தில் ்பங்மகற்றனர்.

இந்துதர்ம மாமன்ற பினாங்கு அருள்நிமலயத் தமலவர் தன்பாலன், இந்நிகழசசியில் 
கலந்து பகாணட ஆடசிககுழு உறு்பபினர் மடனியல் கூய் மற்றும் எம்.பி.பி.பி மமயர்
டத்மதா Ir . இராமேந்திரன் அவர்களுககு நிமனவுச சின்னம் எடுத்து வழங்கினார்.

மாைவிகளின் மயாகா ்பமட்பபுகம்ள்ப ்படத்தில் 
காைலாம்.

மாைவர்கள் மயாகா 
ஆ்சனங்கம்ள மிக சிற்ப்பாக 
காணபிககின்றனர்.

நடத்தவும இணக்கம தகாண்டுள்ளது.
மமலும, மமலசிய இந்துதர்ம மாமன்ைம 

பினாங்கு அருளநிறலய அலுவலகத்தில் 
ஒவ்தவாரு தவளளிக்கிழறமயும இரவு மணி 
7.30 முதல் 8.30 வறர மயாகா வகு்பபுகள 
நடத்த்ப்படுகிைது. இந்த வகு்பபுகளில் 
ஐந்து வயது முதல் த்பரியவர் வறர 
கலந்து தகாள்ளலாம. அமதமவற்ளயில், 
மாதாந்திர கட்டணமாக ரிம30 மட்டுமம 
வசூலிக்க்ப்படுகிைது.

இந்த மயாகா ்பயிற்சி வகு்பபில் 
்பங்மகற்க விருமபுமவார் மமலசிய இந்துதர்ம 
மாமன்ை பினாங்கு அருளநிறலயத்றதத் 
ததாடர்புக் தகாள்ளலாம. 
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மாநில அரசு சுங்றக வகசசில் 
ததாட்ட 23 குடும்்பங்களுக்கு 
இலவ்சமாக வீடுகள் வழங்க 

இணக்கம்
சுங்்்க பாக்்காப் - நிம்பாங் தி்பாலில் 
அறமந்துள்ள சுங்றக தகச்சில் 
மதாட்டத்தில் வாழும 23 குடும்பங்கள 10 
ஆண்டுக்ளாக அவர்கள எதிர்மநாக்கிய 
நிலம மற்றும குடிமயற்ை தநருக்கடி 
பிரச்்றன இறுதியாகத் தீர்க்க்ப்பட்டது.

பினாங்கு மாநில முதலறமச்்ர்  மமதகு 
்ாவ் தகான் இமயாவ் கூறுறகயில், 
்ம்பந்த்ப்பட்ட குடும்பங்களுக்கு வீடுகள 
கட்டுவதற்கான முழுறமயான மற்றும 
ஒழுங்கறமக்க்ப்பட்ட வீடறம்பபுத் 
திட்டத்றத உருவாக்க மாநில அரசு 
எடுத்த முன்முயற்சியின் மூலம இது 
்ாத்தியமாகியுள்ளது.

பினாங்கு மாநில அரசு 1960 நிலம 
றகயக்ப்படுத்துதல் ்ட்டம (APT) 
பிரிவு 4 மற்றும பிரிவு 8ன் கீழ 6.1462 
ஏக்கர் நிலத்றத றகயக்ப்படுத்தும 
மநாக்கத்திற்காக ரிம5.13 மில்லியறன 
த்லவிட்டுள்ளது, என்ைார்.

“முன்னதாக, இது ததாடர்புறடய 
நிலத்றத மீட்்பதற்காக, நில 
உரிறமயா்ளருக்கு மாநில அரசு   ரிம4.5 
மில்லியன் வழங்க ஒ்பபுதல் அளித்தது.

“ஆனால், மாநில அரசு வழங்க 
ஒ்பபுக்தகாண்ட  ததாறகயில் நில 
உரிறமயா்ளர் அதிரு்பதி அறடந்ததால், 
நீதிமன்ைத்தில் இந்த வழக்றக தாக்கல் 
த்யதார்.

“இந்த விண்ண்ப்பத்தின் மீதான 
நீதிமன்ைத்தின் முடிவு கடந்த 2022-ஆம 

ஆண்டு  ஜூறல,28 அன்று த்பை்ப்பட்டது.   
நில உரிறமயா்ளர் றவத்த  மகாரிக்றகயில்  
இருந்து ரிம625,651.07 நிதியிலிருந்து  
ஒரு ்பகுதிறய அதாவது தமாத்தம  ரிம5.13 
மில்லியன்  த்லுத்துமாறு மாநில அரசுக்கு 
அறிவுறுத்த்ப்பட்டது.

“இத்ததாறக கடந்த ஏ்பரல்,5-
ஆம மததி த்லுத்த்ப்பட்டது,” என்று 
சுங்றக தகச்சில் மதாட்ட 23 
குடியிரு்ப்பா்ளர்களுடன் நடத்த்ப்பட்ட  
்ந்தி்பபுக் கூட்டத்தில் இவ்வாறு கூறினார்.

மமலும, வீட்டுவ்தி மற்றும 
சுற்றுச்சூழல் ஆட்சிக்குழு உறு்பபினர், 
டத்மதா � சுந்தராஜூ; உளளூர் அரசு, 
நகர்்பபுை மற்றும கிராம்பபுை மமம்பாட்டு 
ஆட்சிக்குழு உறு்பபினர், மஜ்ன் தஹங் 
மூய லாய; சுங்றக ்பக்கா்ப முன்னாள 
்ட்டமன்ை உறு்பபினர் டத்மதா டாக்டர் 
அமர் ்பரிதி்பால் அ்பதுல்லா மற்றும 
ததன் த்்பராங்  மாவாட்ட (எஸ்.பி.எஸ்) 
அதிகாரி ரிஸ்வான் ஆகிமயார் கலந்து 
தகாண்டனர்.

்ம்பந்த்ப்பட்ட 23 குடியிரு்ப்பா்ளர்கள 
சுங்றக தகச்சில் முன்னாள மதாட்டத் 
ததாழிலா்ளர்களின் தறலமுறை என 
அறிய்ப்படுகிைது.

2016 ஆம ஆண்டில், ்ம்பந்த்ப்பட்ட 
உரிறமயா்ளரிடமிருந்து ஒரு மாதத்திற்குள 
Lot 10059, GRN 158668, முகிம 8, 
ததன் த்்பராங் பிறை மாவட்டத்தில் 
அறமந்திருக்கும  இந்நிலத்றதக் 

மதாட்ட மக்களுக்கு, குறி்ப்பாக இந்த 
நிலத்தில் வசிக்கும குடும்பங்களுக்கு 
வீடுகள வழங்க மவண்டும என்ை மாநில 
அரசின் தகாளறகறய நிறைமவற்றும 
வறகயில், மிகவும வ்தியான மற்றும 
சிைந்த குடியிரு்பபு்ப ்பகுதியுடன் 
இவ்விடம மமம்படுத்த்ப்படும என்று 
நமபிக்றக ததரிவித்தார்.

“அமத ்மயம, மாநில அரசு அது 
ததாடர்்பான வ்ளர்ச்சிக்காக ்பல்மவறு 
தர்பபினரிடமிருந்து எந்ததவாரு 
முன்தமாழிறவயும (2024, ஆகஸ்ட் 
மாதத்திற்கு முன்) வரமவற்கிைது," 
என்று அவர் கூறினார்.

இதற்கிறடயில், கட்ட்ப்படும வீடுகள 
்ம்பந்த்ப்பட்ட 23 குடும்பங்களுக்கும 
இலவ்மாக ஒ்ப்பறடக்க்ப்படும என்றும 
மீதமுள்ள வீடுகள  ஆர்வமுள்ள 
வாங்குநர்களுக்கு விற்க்ப்படும என்றும 
சுந்தராஜு கூறினார்.

“இந்த விவகாரம ததாடர்்பாக 
்ம்பந்த்ப்பட்ட ்பல்மவறு தர்பபினருடன் 
ம்பச்சுவார்த்றத நடத்திய பிைமக எந்த 
முடிவும இறுதிச் த்யய்ப்படும,'' என்ைார்.

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் பகான் இமயாவ், சுங்மக பகசசில் வீடமம்பபுத் திடடத்மத 
அறிவித்த பின்னர் அககுடியிரு்பபு மககளுடன் குழு்ப்படம் எடுத்துக பகாணடார் (உடன் ஆடசிககுழு 
உறு்பபினர், டத்மதா � சுந்தராேூ மற்றும் எம்.பி.எஸ்.பி கவுன்சிலர்கள்).

சுங்்்க பாக்்காப் - த்்பராங் பிறை மாநகர் கழக     
(எம.பி.எஸ்.பி) நிர்வாக்ப ்பகுதிறயச் சுற்றியுள்ள குடியிரு்பபு 
மற்றும வணிக வ்ளாகங்களின் உரிறமயா்ளர்கள, திடக்கழிவு 
மமலாண்றமத் திட்டத்றத  த்யல்்படுத்தத் தவறினால், 
இந்த ஜூறல மாதம முதல் வழக்குத் ததாடர்ப்பட்டு 
அதிக்பட்்மாக ரிம500 அ்பராதம விதிக்க்ப்படும.

இங்குள்ள தாமான் தாத்க் முத்தியாராவிற்கு 
அருகிலுள்ள சி-மார்ட் ம்பரங்காடியில் நறடத்பற்ை  
'Waste To Wealth’ எனும சுற்றுச்சூழல் விழி்பபுணர்வு 
பிரச்்ாரத்றதததாடக்கி றவத்து  ஊராட்சி, நகர் & 
புைநகர் திட்டமிடல் ஆட்சிக்குழு உறு்பபினர் மஜ்ன் 
தஹங் மூய லாய இதறனத் ததரிவித்தார்.

"நாங்கள (எம.பி.எஸ்.பி மற்றும பினாங்கு மாநகர் கழகம) 
திடகழிவு மமலாண்றமத் திட்டத்றதச் த்யல்்படுத்தத் 
தவறிய எந்ததவாரு தனிந்பருக்கும அல்லது கட்சிக்கும 
ரிம500 அதிக்பட்் அ்பராதம  விதிக்கலாம," என்று 
ஜாவி மாநில ்ட்டமன்ை உறு்பபினருமான மஜ்ன் 
வி்ளக்கமளித்தார்.

இத்திட்டம 2016 முதல் அமல்்படுத்தத் ததாடங்கியது 
குறி்பபிடத்தக்கது.

சுற்றுச்சூழறல்ப ்பாதுகா்ப்பதற்கான முயற்சிகற்ள 
ஊக்குவிக்கவும, மறுசுழற்சியின் முக்கியத்துவத்றத்ப 
்பற்றி ்மூகத்திற்குக் கற்பிக்கவும, கழிவுகற்ள மறுசுழற்சி 
த்யவது மதி்பபுமிக்க ஒன்று மற்றும வருமானத்றத 
ஈட்டக்கூடியது என்ை விழி்பபுணர்றவ ஏற்்படுத்தவும 
இ்பபிரச்்ாரம அமல்்படுத்த்ப்பட்டுள்ளது.

நாம கழிவுகற்ள்ப பிரித்ததடு்ப்பது மற்றும மறுசுழற்சி  
நடவடிக்றககற்ள மமற்தகாள்ளாவிட்டால் ஏற்்படும 
்பாதி்பபுகள ்பற்றிய விழி்பபுணர்றவ மமமலாங்கச் த்யயும  
மநாக்கத்தில் இ்பபிரச்்ாரம நடத்த்ப்படுகிைது என மஜ்ன் 
குறி்பபிட்டார்.

மமலும கருத்துறரத்த மஜ்ன், தற்ம்பாது எம.பி.எஸ்.பி 
நிர்வாக்ப ்பகுதியில் மறுசுழற்சி விகிதம 57.36 ் தவீதத்றத 
எட்டியுள்ளது மற்றும 2030-க்குள 70 ்தவீத விகிதத்றத 
அதிகரிக்க இலக்கு தகாண்டுள்ளது.

இதனிறடமய, பினாங்கு மாநிலத்தில் திடக்கழிவு 
மமலாண்றம மற்றும த்பாதுச் சுத்திகரி்பபுச் ்ட்டம 2007 
(்ட்டம 672) இன் முன்தமாழிய்ப்பட்ட ்பயன்்பாடு இன்னும 
திடக்கழிவு மமலாண்றம மற்றும த்பாதுச் சுத்திகரி்பபு 
கழகத்துடன் (SWCorp) கலந்துறரயாடல் கட்டத்தில் 
உள்ளது என்றும அவர் வி்ளக்கமளித்தார்.

முன்னதாக மஜ்ன், கடந்த ஏ்பரல் 27-ஆம 

எம்.பி.எஸ்.பி திடககழிவு மமலாணமம திடடத்மத ஆடசிககுழு 
உறு்பபினர் மே்சன் எங் மமாய் லாய் பதாடங்கி மவத்தார்.

எம்.பி.எஸ்.பி நடமாடும் திடககழிவு மமலாணமமத் 
திடடத்மத அறிமுக்ப்படுத்தியது.

மததி இங்குள்ள தாமான் அமான்்ாரா த்த்தியா 
ஃத்பாந்ததன்ஸ், தக்பாலா ்பத்தாசில் எம.பி.எஸ்.பி 
திடக்கழிவு தடயவியல் நடவடிக்றகயில் ்பங்மகற்ை்ப பிைகு, 
இந்த ஆண்டு(2024) ஜூறல,1 முதல் இக்தகாளறகறய 
மீண்டும அமல்்படுத்துவதாக அறிவித்தார்.

அறனத்து தர்பபினரும சுற்றுச்சூழல் மமலாண்றமக்கு 
ஒரு முழுறமயான அணுகுமுறைறய வலியுறுத்த முடியும 
என்று எதிர்்பார்க்க்ப்படுகிைது. இது ஒரு குறைந்த கார்்பன் 
நகரத்றத உருவாக்குவமதாடு, தநகிழச்சி, ்பசுறமயான 
மற்றும ம்பாட்டித்தன்றம வாயந்த த்்பராங் பிறை 
நகரத்றத உருவாக்க வித்திடும.

காலியாக்கும அறிவி்பற்ப்ப த்பற்ைனர்.
அறதத் ததாடர்ந்து, நில உரிறமயா்ளர் 

்பட்டர்தவார்த் நீதிமன்ைத்தில்  இருந்து 
அத்மதாட்டத்தில் வாழும குடிமக்கள 
மற்றும 3 ஆலயங்கற்ளயும காலிச் த்யய 
கடந்த 2020-ஆம ஆண்டு த்்படம்பர்,29 
மததியிட்ட ‘Bailif’ மநாட்டீஸ் (காலி 
உறடறம) த்பற்ைனர்.

நிதி, த்பாரு்ளாதார மமம்பாடு & நிலம 
மற்றும தகவல் ததாடர்புகளுக்கான 
ஆட்சிக்குழு உறு்பபினருமான  தகான் 
இமயாவ், மாநில அர்ாங்கத்தால் 
உருவாக்க்ப்படும இந்த வீடறம்பபுத் 
திட்டம, மமலும ஒழுங்கறமக்க்ப்பட்ட 
மற்றும சிைந்த வீட்டுவ்தி மூலம நில 
்பயன்்பாட்றட மமம்படுத்த முடியும என்று 
நமபிக்றக ததரிவித்தார்.

மாநில அரசு சிைந்த உளகட்டறம்பபு 
மற்றும வ்திகற்ள வழங்க  த்்பராங் 
பிறை மாநகர் கழகம (எம.பி.எஸ்.பி) 
மற்றும உளளூராட்சி (PBT) ஆகியவற்றின் 
திட்ட அனுமதியின் நி்பந்தறனகளுக்கு 
இணங்க த்யல்்படும.

எனமவ, இந்த சுங்றக தகச்சில் 

தி்டக்கழிவு தமலாணறம திட்டத்றத அமல்்படுத்தத் 
தவறும் தர்பபினருக்கு ரிம500 அ்பராதம்- தே்சன்
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ப்சன் மார்க ்படடர்பவார்த் மதசிய்ப்பள்ளியில் நமடப்பற்ற   மடகவாணமடா வகு்பபு  துவககம் 
மற்றும் ஹாககி ்பயிற்சி ்சடமட வழங்கும் விழாவில் ்பாகான் டாலாம் ்சடடமன்ற உறு்பபினர் 
குமரன், ப்சனடடர் டாகடர் லிங்மகஸ்வரன் கலந்து பகாணடு குழு்ப்படம் எடுத்துக பகாணடனர் 
(உடன் ்பள்ளி நிர்வாகத்தினர்). 

“Charity Hike 2024” ம்பாடடியின் பிரசசூரத்துடன் ஆடசிககுழு உறு்பபினர் மடனியல் கூய் 
மற்றும் ஏற்்பாடடுக குழுவினர் குழு்ப்படம் எடுத்துக பகாணடனர்.

வீடமம்பபு மற்றும் சுற்றுசசூழல் ஆடசிககுழு உறு்பபினர் டத்மதா 
� சுந்தராேு ப்சம்்பா மதாடடத் தமிழ்ப்பள்ளியின் விம்ளயாடடு்ப 
ம்பாடடியில்  கலந்து பகாணடு மாைவர்களுடன் குழு்ப்படம் 
எடுத்துக பகாணடார்.

்பாகான் நாடாளுமன்ற ம்சமவ மமயம் 
மற்றும் மமலசியாவின் மதசிய புற்றுமநாய் 
்சங்கம் ஆகியமவ இமைந்து இலவ்ச 
கர்்ப்ப்பம்ப வாய்்ப புற்றுமநாய் (HPV) 
தடு்பபூசி திடடத்மத பதாடககி மவககும் 
வமகயில் ்சடடமன்ற உறு்பபினர் 
மகானி தானுககு ப்சனடடர் டாகடர் 
லிங்மகஸ்வரன் தடு்பபூசி ம்பாடடார்  
(உடன் ்பாகான் நாடாளுமன்ற உறு்பபினர் 
லிம் குவான் எங்).

சிம்்பாங் அம்்பாட, � மகா மாரியம்மன் புத்ரி குமைாங் ்பகதர்கள் ்சங்கம் மற்றும் 
கிராம ்சமூக மமலாணமம கழகம் (எம்.பி.மக.மக) இமைந்து நடத்திய தமிழ 
கலாச்சார நிகழசசியில் ்பாரம்்பரிய நடனங்கள் இடம்ப்பற்றன.

பினாங்கு தமிழ்ப்பள்ளிகளுககு இமடயில் நமடப்பற்ற டத்மதா பி.மக சு்பம்பயா 
மகா்பம்ப கால்்பந்து ம்பாடடியில் நாடாளுமன்ற உறு்பபினர் ஆர்.எஸ்.என் இராயர் 
கலந்து பகாணடு மாைவர்களுககு உற்்சாகம் வழங்கினார்.
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JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100
                                                  011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
    

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan Seberang Perai
Utara

011 - 5628 5600

4. K. Dasirani Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. Seberang Perai
Selatan

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Bakar Noordin 012 - 495 6347

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Choong You Ray 012 - 456 1133

Datuk Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 465 2787

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yussoff 016 - 461 6390

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Muhammad Fadzli 
Roslan

011 - 1109 6646

Muhammad Fitri Termizi 011 - 3112 7702

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Muhammad

019 - 477 3784

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200
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Pix by Law Suun Ting

A TOTAL of 709 out of 737 eligible 
fishermen have registered with the 
Pusat Perkhidmatan Setempat Ne-

layan (Fishermen’s Local Service Centre, 
or PPSN) for the Social Impact Manage-
ment Plan (SIMP) package related to the 
ongoing reclamation of the Penang South 
Island (PSI) project.

This accounts for 96% of the fishermen 
who registered for the SIMP package be-
fore the registration closed on March 31. 
They were listed as active by the Fisheries 
Department.

Penang Infrastructure Corporation 
Sdn Bhd (PIC) chief executive officer 
Datuk Seri Farizan Darus said the state 
government had recently approved 137 
additional fishermen for the SIMP pack-
age, out of 168 registered under the 
special cases category.

“To date, a total of RM13 million has 
been spent on ex-gratia payments, the 
provision of new boats and engines, edu-

cational assistance and the construction 
of new fishing sheds,” Farizan told Buletin 
Mutiara during an interview recently.

Also present during the interview was 
Azmi Mohamad, director, Strategic Com-
ms & Stakeholder Management, Silicon 
Island Development Sdn Bhd.

Farizan said on Jan 11, 2021, the 
state government announced one-off ex-
gratia payments to fishermen and crew 
members as follows: Tier 1 tekongs 
(RM20,000 each), Tier 1 crew mem-
bers (RM12,960 each), Tier 2 tekongs 
(RM13,200 each) and Tier 2 crew mem-
bers (RM5,400 each).

Four fishing units classified as Tier 
1 include Permatang Tepi Laut, Sungai 
Batu, Teluk Kumbar and Gertak Sanggul 
while five fishing units classified as Tier 
2 include Teluk Tempoyak, Batu Maung, 
Seri Jerejak, Pulau Betong and Kuala 
Sungai Burung.

As of April 23, a total of about RM6.7 
million in ex-gratia assistance has been 
disbursed to 557 fishermen. 

So far, 20 fishermen have also suc-
cessfully passed the helmsman course 
to get a certificate of competence recog-
nised by the Marine Department. 

With this certification, they are autho-
rised to operate passenger boats legally. 
This opens up opportunities for them to 
offer water transport services in addition 
to their fishing activities.

Out of the 20, five have been employed 
as helmsmen in the Silicon Island project.

Farizan added that the SIMP scheme 
offers many benefits to the fishermen in-
volved and their family members, includ-
ing the schoolgoing children of fishermen 
and those studying at Institutions of High-
er Education (IPT).

“The SIMP is the most comprehensive 
scheme that has ever been established in 
Malaysia. It not only prioritises the welfare 

of fishermen but also extends support to 
their families.

“The scheme is a prerequisite for the 
approval of the Environmental Impact 
Assessment (EIA) report for the Penang 
South Island project. In 2016, the state 
government established a Fishing Task-
force Committee to deliberate and imple-
ment the SIMP scheme.

“While ex-gratia payments are pro-
vided as one-off assistance, ongoing 
programmes focusing on economic em-
powerment and education are being im-
plemented to enhance their livelihood,” 
Farizan explained.

He said the fishermen’s children 
have the freedom to select tuition 
subjects, with the state government, 
through PIC, covering the fees under 
the Jaya Didik programme. 

PSI project: 96% 
fishermen registered

Farizan showing the progress of 
Penang Silicon Island project. 
With him is Azmi.  
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PENANG still leads the way as 
the nation’s top exporter as 
shown by recently-released sta-

tistics.
In March, Penang led the nation's ex-

ports, reaching RM41.152 billion, com-
manding a remarkable 32% share of the 
nation’s total exports.

Chief Minister Chow Kon Yeow said 
the achievement underscored Penang's 
ability to outperform states twice its size, 
showcasing its formidable economic 
prowess.

Chow further highlighted Penang's 
continued dominance in 2023, retain-
ing its top position with exports totalling 
RM435 billion, constituting 31% of the 
nation's total exports.

“Penang is dedicated to advancing its 
competitive edge while placing a strong 
emphasis on nurturing talent for bur-
geoning high-tech industries,” he said in 
his speech at a luncheon dialogue host-
ed recently by the Malaysian Internation-
al Chamber of Commerce and Industry 
(MICCI) Penang.

“Through a series of strategic initia-

tives, the state actively fosters a robust 
STEM (Science, Technology, Engineering 
and Mathematics) talent pool to address 
the escalating needs of the industry.

“Fostering ongoing collaboration be-
tween the state and industry stakehold-
ers remains paramount for sustained 
growth and innovation.

"Forums such as our luncheon dia-
logue today facilitate vital public-private 

conversations, enabling us to stay 
abreast of the latest industry trends and 
collaborate on developments,” he added.

He highlighted the state government's 
proactive approach in collaborating with 
government agencies and academia to 
synergise capabilities, fostering compre-
hensive industry development.

Furthermore, Chow stressed the im-
portance of various elements such as ro-

bust connectivity, abundant talent supply, 
reliable infrastructure, efficient transpor-
tation systems, and other factors crucial 
for maintaining competitiveness.

MICCI northern branch chairman Da-
tuk Brian Tan Guan Hooi affirmed the or-
ganisation's commitment to collaborate 
closely with the Penang government and 
relevant stakeholders in enhancing the 
prosperity of Penang.

SEBERANG Perai has 
tremendous poten-
tial for eco-tourism 
across its districts, 
offering diverse 
natural landscapes 
and attractions from 
north to south.

Chief Minister 
Chow Kon Yeow made 
this observation dur-
ing his visit to the Juru Auto City eco-park 
site on May 3 as part of his “Jelajah ♥ 
Penang” in the Batu Kawan parliamen-
tary constituency.

He was accompanied by assemblymen 
Gooi Hsiao-Leung (Bukit Tengah) and Goh 
Choon Aik (Bukit Tambun).

“Today, I had the opportunity to visit 
several places in each constituency of 
the Batu Kawan parliamentary area.

“Now, we are here at the Juru Auto City 
eco-park to further understand about the 
site, an initiative spearheaded by Juru 
Auto City.

“The Juru Auto City has always been 
a strategic partner for the Seberang 
Perai City Council (MBSP) as well as 
the state government in advancing 
green initiatives and sustainable devel-
opment,” Chow said.

Chow said Juru Auto City has embraced 
good practices concerning the utilisation 
of natural resources, recycling practices, 
and has organised various awareness 
campaigns on environmental issues.

“The Sungai Juru eco-tourism project 
was approved by the state government 
five years ago.

“Maybe it took time to complete this 
project because it needed to develop a 

concept that aligns with the theme of 
eco-tourism.

“I am happy that the partnership be-
tween the private sector and government 
has become fruitful, creating a new eco-
tourism site now,” Chow said.

Chow, who is also the Batu Kawan MP, 
said the involvement of the private sector 
is crucial in enhancing the state govern-
ment's development, with the Juru Auto 
City eco-park site serving as an example.

“I believe many developers are inter-
ested in using the tagline ‘eco-tourism’ in 
Seberang Perai.

“Among the eco-tourism sites located 
in Seberang Perai are Kampung Agong, 
mangrove forest in Penaga, and also sev-
eral locations along Sungai Muda can be 
developed as eco-tourism sites.

“Other than that, the Air Itam Dalam 
forest, fruit farm in Bukit Mertajam and 
fishing village in Bukit Tambun can be 
seen as eco-tourism initiatives, includ-
ing the eco-park at the Juru Auto City,” 
Chow said.

Meanwhile, Juru Auto City founder Gar-
ry Teoh said a study on ecological spe-
cies will be conducted for the next nine 
months and a mechanism to protect the 
species will be then constructed.

Seberang Perai’s eco-tourism potential

Chow and Tan (ninth from left) in a group picture with other guests present at the event.

Penang retains top 
exporter status

Teoh explaining the concept of 
Juru Auto City eco-park.
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Story by Kevin Vimal 

AS the agency 
tasked with 
promoting Ma-

laysia’s exports to the 
world, the Malaysia 
External Trade Devel-
opment Corporation 
(Matrade) aims to take 
the “Made in Penang” brand 
to more foreign markets.

Matrade Northern Region di-
rector Saudah Isa (pix) said the 
agency is now focused on rais-
ing the bar for businesses in the 
services sector in Penang, con-
sidering its overall contribution 
to the state’s economic growth.

“We all know that Penang is a 
manufacturing hub, and it hous-
es top-tier multinational com-
panies from across the globe. 
However, there is more to offer 
apart from this high-performing 
industry.

“The state is also an estab-
lished and well-known tourism 
destination for both local and 
international visitors.

“Therefore, we 
hope to tap into this 
area (services) to 
showcase it on the 
international stage, 
and our market, for 
now, is countries in 
the Asean region,” 
Saudah said during 
a brief interview with 

Buletin Mutiara at the Setia 
SPICE Convention Centre in Bay-
an Baru on May 3. 

When asked to comment 
on the gold export prospects 
from Penang, Saudah said the 
state undeniably plays a sig-
nificant role in gold exports to 
neighbouring countries, such as 
China, the United Arab Emirates 
(UAE), Singapore and beyond.

“The numbers are promising 
when we speak about the quan-
tity of gold being exported from 
Penang, but there is always 
room for further improvement 
to ensure Penang becomes a 
major hub for sourcing gold and 
jewellery among key traders 
worldwide,” she added.

A SAFER and more conducive 
basketball court is now open 
for residents of Taman Gamelan 
Indah in Bukit Tambun for their 
recreational activities.

The basketball court has 
been upgraded into a sheltered 
facility at a cost of RM528,957.

The investment includes vari-
ous enhancements, including 
upgraded basketball flooring, 
electrical wiring, installation of 
floodlights, gates and other es-
sential amenities.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, who is also Batu Kawan MP, 
said the cost for the project is 
borne by the state government.

“This basketball court project 
was carried out based on the 
residents’ request.

“Before embarking on any 
sports facility upgrades, the 
state government conducts 
an engagement session with 
the local community to un-
derstand their specific needs 

and preferences.
“Thus, with the completion 

of this new upgraded basketball 
court, we hope it will not only 
foster a healthy community here 
but also spur interest, especial-
ly among the youths, in sports.

“I also hope that the resi-
dents here will take good care 
of this facility and fully utilise it,” 
Chow said when visiting the bas-

ketball court on May 3.
Also present were Penang 

Local Government, Town and 
Country Planning Committee 
chairman Jason H’ng Mooi 
Lye, Bukit Tambun assembly-
man Goh Choon Aik, then Se-
berang Perai City Council (MB-
SP) mayor Datuk Azhar Arshad 
and Chow’s political secretary 
Lau Keng Ee.

Bringing Penang-made to the world 
Taman Gamelan Indah gets upgraded basketball court  

The view of the newly-
upgraded basketball 
court for the Taman 
Gamelan Indah 
community. 
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导冯芷芸
摄影Darwina Mohd Daud

槟州森林局日前特别邀请槟州体育
理事会（MSNPP) 以及槟州青年、体
育及卫生委员会主席魏子森等单位，
一同到木寇山展开特别视察，探讨木
寇山作为生态运动（Eco Sports) 或设
立运动中心的潜能与机会。

槟城木蔻山（Pulau Jerejak）是槟城
东部沿海的一个小岛，也是座美丽的
原始热带雨林，鸟类与各种生物的栖
息地。

早前在十九世纪末，木蔻山成为英
国殖民政府流放和扣留罪犯的岛屿，
也收留乞丐、身体残弱者和精神患
者，更是隔离麻风病的岛屿。

近几年，木寇山在经过新业主的翻
新后，曾经成为槟城热门的旅游打卡
热点，无奈最终不敌疫情时管制令，
最终也以关闭收场。

如 今 ， 木 寇 山 度 假 村 （ J e r e j a k 
Pantai Ku) 也暂时成为荒废之地，当
初的度假屋以及设备，都暂时“回归”
到了大自然之中。”

魏子森：交通和运输是挑战
魏子森说，木寇山的地理环境，确

实拥有非常大的潜能作为休闲和极限
运动项目中心，但要实施此项目绝非
易事，其中交通就是一大挑战。

“从木寇山的路径来看，这里已经
具有天然条件和潜力进行去开发，但
必须在保护环境及可持续性的方式去
进行，既不破坏及照顾大自然的前
提，又能满足运动爱好者的市场需
求。”

他在说，木寇山作为具有历史意义
的小岛，其大自然和地理环境本身就
具有潜能作为极限运动的专用场所。

“非常感谢槟州森林局邀请槟州政
府前往该岛展开视察，而接下来我们
也将会与相关单位展开讨论会（sesi 
libat urus），探讨其可行性。“

他在木寇山展开大约3小时的视察

后透露，讨论会将会与州内相关运动
协会、有兴趣的运动项目单位，以及
运动爱好者展开，并将事先探讨展开
一两项运动的可行性，收集反馈，以
及适宜的运动项目等等。

”当然，要在木寇山设立运动中心
必须面临巨大的挑战，主要是交通和
运输问题。“

他说，目前我们通过船只抵达木寇
山，而这对需要大量参与者到来。例
如多达1000人参与的运动项目，构成
了一项挑战。

”虽然在交通方面面临挑战，但这
座小岛已备有水电供应，因此水电不
是问题。”

森林局以不破坏环境为主
槟州森林局主任莫哈末依兹哈说，

举办此次的视察活动，主要是森林局
希望提供相关建议并有意与槟州政府
包括槟城州体育理事会合作，将木寇
山发展为专门提供以大自然为主的各
项运动项目岛屿。

“我们都知道，槟城拥有许多极限
运动爱好者，但他们并没有一个专门
的场地，所以森林局、行政议员办公
室和槟州体育理事会前来进行考察，
以评估木寇山是否适合发展为极限运
动场地。”

他认为，槟城已经以文化遗产、医

疗旅游、多样性生态圈等闻名遐迩，
因此木寇山可作为一个提供极限运动
的目的地，让人们多一个选择。

他说，木蔻山的285.84公顷面积，
已在2020年3月26日宪报为永久森林保
护区，占木寇山总面积的77.88%，目
前由该局负责森林保护工作。

“我们希望州政府亲自前来视察，
看看木寇山是否有潜能发展为极限运
动场地，当然发展前提是以保护森林
和不破坏环境为主。“

他透露，这也是该局第一次邀请州
政府前来木寇山视察，希望未来有机
会能与州政府展开合作。

蔡兴华：将与相关单位研究
槟州体育理事会总监蔡兴华说，

此次的特别巡访主要是勘察木寇山
周边地区，是否有潜能开发为运动
休闲中心。

“当然，运动的选项主要是以不污
染和破坏环境，以及不使用引擎或
非机动类型运动，工程和计划也以
不开发道路和大型工程为主，保护
木寇山的原始生态环境。“

他透露，该理事会将会于州内相
关的运动协会展开研究与讨论，以
细化可以引入的建议，以便共同考
虑，确保这个岛屿仍然保持在国家
森林保护法的范围内。

“ 若 木 寇 山 极 限 运 动 中 心 得 以 实
现，我相信能为槟州带来不少的收
入。”

当 天 的 考 察 活 动 是 于 早 上 9 点 从
峇都蛮海警中心出发，抵达木寇山
旧 码 头 ， 途 径 码 头 旧 办 公 室 、 军
营、坟场、造船厂旧址、天主教堂
和兴都教堂，以及废置的木寇山彩
虹岛度假村（Pantai Ku）等地，
全程大约6公里，并在中午大约1时
结束。

与会者包括槟州森林局副主任东
姑莫哈末.里祖安以及森林局和体育
理事会等单位官员。

魏子森 (右2) 说，实施木
蔻山生态运动中心项目绝
非易事，交通和运输是是
一大挑战。

木寇山地理与自然环境，具有潜能发展为极限
运动项目目的地。

岛上一些建筑物如今已经荒废。

一行人在木寇山展开视察，评估是否有潜能发展为生态运动中心。

森林局与槟体育理事会
探讨木寇山设生态运动中心


